
Сряда
8 септември 2010, брой 170 (4981)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.53471   

+0.71%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.27440  

     -0.70%
Българска народна банка

Sofix: 391.55 

    -0.32%
Българска фондова борса

BG40: 112.17

+0.08%
Българска фондова борса

Компании ▶ 12-13
Новини ▶ 8 

Война  
срещу 
превозвачите  
в сивия сектор

Силната йена заплашва да торпилира 
резултатите и на български  
компании

Очаква се глад 
за качествени 
имоти по 
Черноморието

Застраховане ▶ 22-23Компании ▶ 11 Компании ▶ 14

Делът на 
„Каско” 
застраховките 
продължава      
да се свива

Пет дружества 
от Sofix 
увеличиха 
свободните си 
акции

Данъчни изненаДи

Правителството сюрпризира неприятно бизнеса с новите си идеи за данъчни промени. Финансовият 
министър Симеон Дянков разчита да напълни хазната с въвеждане на единна ставка за ДДС в   

туризма, намаление на амортизационните отчисления, по-високи акцизи за горивата и начисляване 
данък за офшорките  ▶ 4-5
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Печеливш
джулия Гилърд

Губещ
асен Христов
 

Джулия Гилърд остава премиер на Австралия, след като полу-
чи ключовата подкрепа на двама независими депутати. С 
техния глас Гилърд получава мнозинство от един глас в пар-
ламента. Тя отстрани бившия премиер Кевин Руд като лидер 
на лейбъристите с вътрешнопартиен преврат през юни и 
като негов заместник го наследи на председателското място 
в партията и на премиерския пост. 

Акциите на „Еврохолд България” отчетоха най-голям спад 
от всички дружества в борсовия индекс Sofix. Книжата 
на компанията с председател на надзорния съвет Асен 
Христов приключиха борсовата сесия във вторник с 3.86% 
спад. Те поевтиняха до 0.846 лв. при 4500 изтъргуван 
дневен обем. Пазарната капитализация на компанията е 
близо 55 млн. лв. 

Мнения

Всички искат пари. нор-
мално е, особено след оря-
зването на разходи. Пробле-
мът е, че никой не осъзнава, 
че тези пари просто няма 
откъде да дойдат. Когато 
има реални постъпления 
в държавата, може да се 
говори за по-високи разходи. 
Дотогава министрите ще 
трябва да се примирят с 
малкото, което имат.

Марин атанасов

държавата няма пари, 
ако дянков съумее да 
намери, ще го призная за 
факир. Проблемът е, че 
бизнесът също е оста-
нал без средства, което 
означава, че просто няма 
как да има постъпления за 
хазната. Интересно ми е 
как ще се оправят следва-
щата година.

Марин Маринов

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Странният бизнес 
модел на БДЖ. Вече 
повече от месец 
сайтът с разпи-

санието на БДЖ ту го 
има, ту го нема. А от 
компанията се опитват 
да „продават” билети 
онлайн.

2 Трайков: Криза-
та е към края си. 
България може да 
отчете иконо-

мически растеж от 3.5% 
догодина.

3 Търсенето на 
жилища в София 
се ограничи до 80 
хил. EUR. Несигур-

ните доходи и оттегля-
нето на спекулантите 
отрезвяват пазара.

Втори опит, по-внимателен
Събота. Първи от три 
почивни дни. Повечето хора 
организират свободното си 
време. На някои в частния 
сектор им се налага да ра-
ботят. Държавната админи-
страция почива винаги когато 
има почивни дни. Но не и 
Министерството на финанси-
те. Вместо това ведомството 
публикува на интернет сайта 
си предложения за промени 
в четири данъчни закона. Те 
предвиждат увеличаването 
на някои косвени данъци. 
Предвиждат и намаляване на 
амортизационните ставки, 
което пряко засяга разходите 
на бизнеса.

Неделя. Вторият от трите 
дни. Повечето хора вероятно 
използват нелошото, макар 
и почти есенно време за по-
чивка. Някои може би са слу-
шали националното радио. В 
студиото на БНР е социални-
ят министър Тотю Младенов, 
който или не почива, или 
е прекъснал за малко. Той 
съобщава, че ще предложи 
увеличение на минималната 
работна заплата. Темата не е 

Приходите 
продължи-
ха да падат, 

а разходите - не. 
И както гласяха 
много предупреж-
дения, кабинетът 
явно отново опря 
до данъците

коментар

Вторник
7 септември 2010, брой 169 (4980)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.52394  

-0.13%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.28340   

     +0.13%
Българска народна банка

Sofix: 392.81  

    +0.33%
Българска фондова борса

BG40: 112.08 

+0.44%
Българска фондова борса

Новини ▶ 6
Новини ▶ 7

Финансовото 
министерство 
предлага 14% 
ДДС за туризма

Играта на кабинета 
с Румен Петков 
доведе до скандал

Сделка на 
бившия кабинет 
с метали от 
„Кремиковци” 
отива в съда

Имоти ▶ 20Новини ▶ 9 Компании ▶ 11

30-годишни 
наеми 
изместиха 
продажбите 
на парцели

Брюксел 
разследва 
обществени 
поръчки 
в България

Търси се факир

Министерства и институции започнаха пазарлъците за повече средства за следващата година. 
Въпреки че държавата е на червено, заявките за повече пари от бюджет 2011 вече валят. В момента 
финансовият министър Симеон Дянков е в трудни преговори за традиционните искания за увеличение 
на бюджетите на отделните ведомства  ▶ 4-5

Сн
им

ак
а:

 М
ар

ин
а А

нг
ел

ов
а

СНИмКА ЕмИлИя КоСТАДИНоВА

РЕДАКцИоНЕН ЕКИП
Зам. главен редактор
Иван БЕДРоВ - 4395838
ivan.bedrov@pari.bg
държаВно уПраВление
Филипа РАДИоНоВА - 4395866 
philippa.radionova@pari.bg
мила КИСьоВА - 4395863 
mkisiova@pari.bg
Дарина ЧЕРКЕзоВА- 4395877 
dcherkezova@pari.bg
Красимира яНЕВА - 4395876 
kyaneva@pari.bg
Ани КоДЖАИВАНоВА - 4395845 
ani.kodzhaivanova@pari.bg

НАцИоНАлЕН БИзНЕСВСЕКИДНЕВНИК
www.pari.bg
ул. КНяз БоРИС I №161
София 1202
e-mail: office@pari.bg   
информация: 4395800
издава
Бизнес медиа Груп АД, 
част от Bonnier Business Press

иЗПълниТелен дирекТор и 
ГлаВен редакТор   
лилия АПоСТолоВА  
4395802
lapostolova@pari.bg
Мениджър реклаМа 
Станислава АТАНАСоВА
 4395851  
satanasova@pari.bg
уПраВиТелен съВеТ
лилия АПоСТолоВА
Ричард КлЕГ
Стефан НЕДЕлЧЕВ

коМПании и ПаЗари
Георги АНДРЕЕВ - 4395825
gandreev@pari.bg
мирослав ИВАНоВ - 4395867
mivanov@pari.bg 
Атанас ХРИСТоВ - 4395818 
ahristov@pari.bg
Георги ГЕоРГИЕВ - 4395868 
ggeorgiev@pari.bg
Николета цВЕТКоВА - 4395876 
ncvetkova@pari.bg
Тенденции
Биляна ВАЧЕВА - 4395866 
bvacheva@pari.bg
Радостина мАРКоВА - 4395866 
rmarkova@pari.bg

Христо лАСКоВ - 4395866 
hlaskov@pari.bg
Елена ПЕТКоВА - 4395857 
elena.petkova@pari.bg
Радослава ДИмИТРоВА - 4395823 
rdimitrova@pari.bg
pari.bg 
мария ВЕРомИРоВА - 4395865 
mveromirova@pari.bg
Иглика ФИлИПоВА - 4395867
iphilipova@pari.bg
Елина ПулЧЕВА - 4395877 
epulcheva@pari.bg

марина узуНоВА - 4395864 
marina.uzunova@pari.bg
фоТоредакТор 
марина АНГЕлоВА - 4395879
mangelova@pari.bg
докуМенТация - 4395884
реклаМа  -  4395872, 4395891  
факс  4395826
абонаМенТ и раЗПросТранение 

4395835, 43 95 836
счеТоВодсТВо - 4395815

ПечаТ: Печатница София ЕооД

ISSN 0861-5608

съвсем нова и бизнесът съвсем 
ясно вече е казал, че това не е 
добра мярка по време на криза.

Понеделник. Последен ден.  
В. „24 часа” публикува ин-
тервю с управителя на НОИ 
Христина Митрева. То вероятно 
не е взето същия ден, може би 
дори преди празниците, така че 
тя поне може да си е починала. 
В интервюто Митрева предлага 
увеличаване на осигурителния 
таван на 2200 лв., с което ще 
скочат и разходите на фирмите 
за осигуровки.

Вторник. Първи работен ден. 
Премиерът Бойко Борисов ус-
покоява, че е възможно данъч-
ните планове да се променят, 
и отказва да коментира нещо, 
което не е факт. Зам. финан-
совият министър Владислав 
Горанов успокоява, че още няма 
решение за минималната запла-
та, но признава, че въпросът се 
обсъжда.

Обяснението за вдигането на 
данъци са европейските дирек-
тиви. Обяснението за заплатата 
и осигурителния стаж са лоша-

та събираемост на вноските от 
НОИ, както и понеже мини-
малното възнаграждение е под 
линията на бедността. Фактите 
обаче казват следното: има 
желание за вдигане на данъци; 
предложенията неясно защо се 
появяват през празниците и не 
са обявени публично. 

Помните ли сагата със став-
ката на ДДС през пролетта, 
когато тя мина през предло-
женията за 16, 18, 24, 23, 22% 
и т.н.? Това беше доста груб 
опит, но поне откровен: Няма 
пари и това е решението. После 
правителството се съгласи, 
че ще пробва други методи за 
събиране на повече приходи. 
Вместо това обаче приходите 
продължиха да падат, а разхо-
дите - не. И както гласяха много 
предупреждения, кабинетът 
явно отново опря до данъците. 
Този път правителството пробва 
с не толкова директни методи, 
опипва почвата и се крие зад ев-
рорегламенти. Дано да не мине. 
Защото, ако мине, логично ще 
последват и нови опити. Дотук 
вече има заявка за евентуално 
увеличаване на осигуровките. 

филипа радионова
philippa.radionova@pari.bg
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Прокуратура за всичко

цитат

Тези, които предвиждаха 
края на ЕС, разбраха, че 

грешат. Вярвам, че издържахме 
теста на  финансовата криза

Число на деня

26 
млн. EUR от бюджета на Европейския земеделски фонд 

за развитие на селските райони ще бъдат добавени към 
инвестициите в земеделска техника, трайни насаждения, 
системи за напояване в България

▶

 Жозе-Мануел Барозу,  председател на ЕК

БСП не знае за 
какво ще е вотът 
на недоверие

размисли и страсти

БСП още обмисля точно за 
какво да поиска вот на не-
доверие на правителството 
на ГЕРБ. Преди седмица 
лидерът Сергей Станишев 
обяви, че партията му ще 
започне консултации за та-
къв. Станишев съобщи, че 
тази седмица ще започнат 
разговорите с ДПС. 

Депутатите от двете пар-
тии обаче са 40, а за внася-
нето на вот е необходима 
подкрепата на 48 народни 
представители. Малко е 
вероятно инициативата да 
бъде подкрепена от Синята 
коалиция, още по-малко 
от “Атака”, така че двете 
партии може да търсят 
съмишленици единствено 
сред депутатите от разпа-
дналата се група на РЗС, 
които са точно осем.

Три  
провала
Според БСП трите основ-
ни недостатъка на прави-
телството на Бойко Бо-
рисов са в политиката в 
здравеопазването и сривът 
на здравната система, про-

Заслуги, безобразия и благодарности

Мюсюлмани начело с Мустафа алиш Хаджи, който е избран за главен мюфтия, се срещнаха с главния проку-
рор Борис Велчев. Те го помолиха за съдействие при разрешаването на спора с действащия главен мюфтия 
недим Генджев. Причината е, че след решение на Върховния касационен съд изборът на алиш Хаджи отпреди 
две години беше обявен за нищожен. С това главен мюфтия отново стана недим Генджев

▶

валът на антикризисните 
мерки и намаляването на 
доходите на гражданите 
и съответно влошаване 
качеството им на живот. 
“Отговорността като ця-
ло за всички действия на 
правителството носи ми-
нистър-председателят. В 
това число и за всички 
негови поразии”, обяви 
Станишев. Той призова 
Борисов да не се крие зад 
отделни министри от ка-
бинета си. 

Трябват  
пари
Зам.-председателят на 
парламентарната група 
на партията Ангел Най-
денов съобщи, че БСП 
ще настоява за план за 
спасяване на болниците 
от фалит, както и да се 
спре емиграцията на ме-
дицински специалисти. 
Той повтори и исканията 
за допълнителни 205 млн. 
лв. за здравната каса и за 
актуализация на бюджета 
на НЗОК.

Филипа радионова

С цялото ми уважение към г-н костов, но в действителност той е човек, 

който знае коя част на икономиката заспива, и това е именно вследствие 

на политиката, която са водили те, когато са управлявали. Така че ги моля да... 

аз много повече от тях мога да им обясня за безобразията, които са правили
Бойко Борисов, министър-председател 

Показателно е последното изказване на Бойко Борисов, защото по този начин днес 

управляващите се включват в дългата поредица правителства, които отказват 

да продължат реформите, отричат направеното и потвърждават тяхното десетго-

дишно спиране, което ни доведе до сегашното състояние на държавата
радан кънев, член на ръководството на ДСБ

Съзнавам, че премиерът е изнервен. разбирам, че му е трудно в момента да се 

управлява в икономическа криза, но той трябва да признае, че най-успешното 

управление в условията на криза беше на одС. Също така премиерът трябва да признае 

заслугите и на хан аспарух, на хан крум, който е въвел първите закони срещу престъп- 

ността, а не правителството на ГерБ, на цар Борис, който е покръстил българския  

народ
Мартин димитров, председател на СДС

Сергей Станишев ще срещне затруднения при съби-
рането на достатъчно подписи за вот на недоверие
▶

СнимКа марина ангЕлова

СнимКа БоБи ТошЕв
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Празничният уикенд по по-
вод Деня на съединението се 
оказа най-подходящото време 
за Министерството на финан-
сите да представи своята ви-
зия за промени в данъчните 
закони за догодина. Ден по-
късно в първия официален 
работен ден след празниците 
срещу новите мерки скочиха 
както икономистите, така и 
представителите на реалния 
сектор. Бизнесът е катего-
рично против забавянето на 
амортизационните отчисле-
ния, показа проучване на  
в. „Пари” сред работодател-
ските организации. От турис-
тическия бранш също изра-
зиха недоволство от въвежда-
нето на единна ставка от 14% 
ДДС за туризма. Промените, 
които измислиха експертите 
от ведомството на Симеон 
Дянков, включват още 10% 
данък върху офшорните 
плащания и повишаване на 
акциза за горивата. 

Амортизации
Сериозно напрежение сред 
фирмите поражда намере-
нието за промяна в аморти-
зационните отчисления. От 
МФ предлагат да се намалят 
годишните амортизационни 
отчисления, което ще при-
нуди фирмите да платят по-
висок данък печалба. „Заба-
вянето на амортизационната 
норма не е добра мярка”, каза 
за в. „Пари” Васил Велев, 
председател на Асоциацията 
на индустриалния капитал в 
България. По думите му това 
е стъпка назад в предишните 
намерения на правителството 
да стимулира модернизация-
та на бизнеса. Същата теза 
застъпиха и от Конфедера-
цията на работодателите и 
индустриалците в България. 
„Успяхме да ускорим аморти-
зацията до европейски нива, 
но сега отново трябва да се 
връщаме назад”, коментира 

Евгений Иванов, изпълните-
лен директор на КРИБ. Спо-
ред него това ще се отрази 
зле на бизнеса, тъй като не 
става въпрос за луксозни сто-
ки, а за материални активи, с 
които се прави бизнес. 

Горивата скачат
Промените в закона за акци-
зите и данъчните складове 
предвиждат от догодина ак-
цизът за бензина да се по-
виши от сегашните 685 лв. 
до 710 лв. за 1000 литра, 
а върху дизела налогът да 
се повиши от 600 на 615 
лв. за 1000 литра. Така на 
практика за литър бензин от 
догодина ще се плаща с 2.5 
ст. повече, а за дизела с 1.5 
ст. Председателят на Асо-
циацията на индустриалния 
капитал в България Васил 
Велев коментира, че трябва 
да се внимава с вдигането на 
акциза за горивата, за да не 
се увеличи контрабандата, 
както се случи с цигарите. 

„Не ме изненадва увеличе-
нието на акциза за горивата”, 
каза за в. „Пари” Андрей 
Делчев, председател на Бъл-
гарската петролна и газова 
асоциация. По думите му 
още предишното правител-
ство е приело схема, по която 
поетапно през следващите 
години страната трябва да 
качи този косвен данък и 
да достигнем минималните 
европейски нива. Преди две 
години акцизът върху гори-
вата беше ударно увеличен, 
припомни още Делчев.

Предложения
Кое ще се 
повиши  
от 2011 г.

акцизът върху  
горивата  

да се въведе единна 
ддС за туризма (сега 7% 
е данъкът за групови 
пътувания и 20% за инди-
видуални)

намаляване на аморти-
зационните ставки (за 
машини, производствено 
оборудване и апаратура 
от 30 на 20%, за компю-
три и софтуер от 50 на 
30% и за автомобили от 
25 на 20%)

въвеждане на 10% данък 
за офшорните компании, 
ако получават доходи от 
България 

▶

▶

▶

▶

Финансовото министерство оправдава 
по-високите ставки за туризма  
и горивата с натиск от Брюксел

Биляна вачева
bvacheva@pari.bg

Забавянето  на аморти-
зационната норма не е 
добра мярка. Това е стъпка 
назад в предишните наме-
рения на правителството 
да стимулира модерниза-
цията на бизнеса. Амор-
тизацията е отложен във 
времето разход и с тези 
промени се цели отчисле-
нията, които компаниите 
правят за компютри и 
машини, да са по-малки. 
Това ще намали разходите 
и ще увеличи печалбата 
им. Предложението на 
бизнеса беше обратното - 
да се движим към ускоре-
на амортизация.

По отношение на 10-
процентната ставка за 

Офшорният данък ще оскъпи 
суровините от Русия 

Със забавяне-
то на аморти-
зационната 

норма финансовото 
министерство пра-
ви стъпка назад от 
обещаното

васил велев,
председател на асоциацията на 
индустриалния капитал в Бълга-
рия и изпълнителен директор на 
„Стара планина Холд”

офшорни транзакции 
трябва много да се вни-
мава, тъй като повечето 
компании от Русия, които 
у нас внасят различни 
суровини, като метали 
например, работят през 
офшорки. Ако се въведе 
тази ставка, това ще 
оскъпи суровините и 
ще направи българския 
бизнес неконкурентоспо-
собен.

Вдигането на ДДС за 
туристическите услуги 
моментално ще оскъпи 
услугата. И при положе-
ние че България е ниско-
тарифна дестинация, може 
да има сериозен отлив на 
туристи.

да се разграничат преводите 
към офшорки за плащане 
на консултантски услуги от 
тези за плащане на суровини 
и материали, обясни Васил 
Велев. Планираните по-ви-
соки данъци за следващата 
година засягат само акцизи-
те и ДДС за туристическите 
услуги и те са свързани в 
отговор на изисквания на 
Брюксел, обясни Владислав 
Горанов, заместник-минис-
тър на финансите. 

Данъчните промени, ко-
ито бяха публикувани на 
сайта, са само предложения 
и тепърва ще се обсъждат с 
браншовите организации. 
Основните притеснения 
обаче са, че обсъждане-
то ще е подобно на това 
за антикризисните мерки 
през пролетта, когато след 
стотици изкарани часове 
в дебати накрая правител-
ството прие мерките, кои-
то сметна за необходими. 
Притесненията на бизнеса 
тогава не бяха взети под 
внимание от кабинета. То-
ва едва ли ще се случи и 
сега, като се има предвид 
тежката задача на Дянков 
да задържи дефицита под 
3% и рязко да ограничи 
разходите.

СДС има ясна и 
категорична позиция по 
отношение на данъчните 
поправки. Ние като дясна 
формация сме против уве-
личаването на данъчните 
ставки. Независимо че 
привидното обяснение тук 
е за изравняване на мал-
ките хотелиери с големите 
вериги. По време на криза 
отнемането на допълни-
телни доходи от икономи-
ческите субекти не е от 
полза както за обществото, 
така и за икономиката. 

Същевременно сме и 
категорично против 
обявяването на съкратен 
амортизационен план, кое-
то означава допълнително 

Увеличаването на данъчните 
ставки не е разумен ход

Румен Христов, 
член на ръководството на СдС

косвено облагане на фир-
мите с данъци. Защото, 
ако досега, да речем, амор-
тизационната стойност 
на един компютър е била 
2 години, сега ще стане 1 
година. Т.е. амортизацион-
ните отчисления се свиват 
и облагаемият доход става 
по-голям, при което ще бъ-
дат отнети допълнителни 
средства от фирмите. 
СДС няма да подкрепи 
тези предложения нито 
за увеличаване на ДДС в 
туризма, нито за аморти-
зационната стойност. За 
офшорките не знаем какъв 
ще бъде ефектът, но това 
е пак вид увеличаване на 
данъците, затова ние счи-
таме, че не е разумно. 

Амортизаци-
онните отчи-
сления ще се 

свият и облагаеми-
ят доход за фирмите 
ще стане по-голям

ДДС за туризма под 
въпрос
Все още не е ясно дали ще 
бъде въведена единна ДДС 
ставка от 14% за туризма, 
каза зам.-министърът на фи-
нансите Владислав Горанов. 
В момента настаняванията 
през туроператор се облагат 
със 7% ДДС, а индивидуал-
ните - с 20% косвен данък. 
Според Горанов ще се търси 
баланс, защото, ако се въ-
ведат 14% ДДС за всички 
настанявания, бюджетът ще 
пострада, но ако се вдигне 
данъкът само за груповите 
настанявания, това няма 
да се посрещне добре от 
туристическия бранш. Той 
обясни, че увеличаването на 
преференциалната ставка, 
която е била приета преди 
няколко години, е трябвало 
да става плавно по график, 
но това не е било направено. 
Тя трябваше да достигне 
14% още миналата година. 
Сега Брюксел ни упреква, 
че нашият закон не отговаря 
на европейското право, и са 
възможни наказателни про-
цедури, каза още Горанов. 

и офшорките  
ще плащат данъци
Друго предложение на МФ 
е с 10% да се облагат дохо-
дите на офшорни компании, 
които са извършвали услуги 
у нас. Така например, ако 
една чужда компания, която 
е регистрирана на Вирджин-
ските острови, сключи дого-
вор за консултантски услуги 
за 1 млн. лв., 100 хил. лв. 
ще е данъкът и реално тя би 
следвало да получи 900 хил. 
лв. У нас в повечето случаи 
офшорките са собственост 
на свързани лица с български 
фирми. По този начин не 
се плащат данъци и се пе-
рат пари. Бизнесът подкрепя 
облагането за офшорните 
преводи, но със забележката 
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▶ все още е рано да се го-
вори какви ще са бюджет-
ните постъпления от 
предложените данъчни 
промени, обясниха от 
ведомството на Симеон 
Дянков
 Снимка марина ангелова

От бранша настояват 
за поетапно увелича-
ване на ставката

 
От Министерството на фи-
нансите (МФ) пак изненадаха 
неприятно представителите 
на туристическия бранш. В 
края на март бизнесът успя 
да се пребори ДДС в туризма 
да не се увеличава на 22%, а 
сега ще трябва да убеждава 
финансистите, че новата им 
идея също не е добра. 

Ако се въведе единна ставка 
от 14% за услугите в туризма 
вместо досегашните 7% за па-
кетни и 20% за индивидуални 
пътувания, ефектът върху ин-
дустрията ще е изключително 
негативен. Това коментираха 
за в. „Пари” представители на 
водещи неправителствени ор-
ганизации, хотелиери и туро-
ператори. Сега обаче дебатът 
ще е още по-труден и остър, 
тъй като от МФ коментират, 
че промяната е наложителна, 
иначе ни грози санкция от 
Брюксел.

Защо не е сега  
моментът?
Каталозите за зимния сезон 
вече са готови. Голяма част 
от туроператорите и хоте-
лиерите вече са подписали 
договори или поне са в доста 

напреднала фаза на прего-
ворите. Заложените цени са 
с по-ниската ставка от 7% 
ДДС, което означава, че ако 
косвеният данък се промени, 
бизнесът ще претърпи реал-
ни загуби или ще трябва да 
се впусне в дълги и трудни 
разговори за предоговаряне. 
С въвеждането на нова ставка 
от 1 януари цените за летните 
почивки ще трябва да бъдат 
завишени, с което пък се на-
малява едно от конкурентни-
те предимства на България на 
международните пазари. 

Размисли и страсти
„Промяната е безумие”, бе 
крайна в оценката си пред 
в. „Пари” Донка Соколова, 
председател на Българската 
асоциация на туристическите 
агенции. „Туризмът също е в 
криза. Работещите в бранша 
все още изплащат кредити, 
цените са свити максимално 
и бизнесът няма да понесе 
увеличаване на данъците”, 
коментира за в. „Пари” Лю-
бомир Панковски, изп. ди-
ректор на „Алматур”.

„Подобна промяна ще има 
негативен рекламен ефект и 
евентуално ще донесе загу-
би. Въпрос на гъвкавост е 
как туроператорите ще из-
лязат от ситуацията”, каза за 
в. „Пари” Ирена Георгиева, 

председател на Асоциацията 
на българските туроператори 
и туристически агенти.

Резервни варианти
Като цяло настроенията на 
представителите на брашна 
са по-скоро за запазване на 
статуквото. Въпреки това 
обаче се прокрадват и идеи 
за алтернативна промяна. 
Например новият ДДС в ту-
ризма да се въведе след края 
на зимния сезон, а не от 1 
януари. Така туроператори и 
хотелиери няма да си обър-
кват сметките, но още отсега 
бизнесът да е наясно как да 
прави калкулациите си за 
летните оферти. „Може би е 
по-добре да се помисли за по-
етапно увеличаване на ДДС”, 
предлага Стефан Шарлопов, 
председател на Българския 
съюз по балнеология и SPA 
туризъм и собственик на ве-
ригата „Шарлопов Хотелс”. 
Той не е против единната 
ставка, но смята, че бизнесът 
би понесъл по-добре, ако 
ДДС е 10, а не 14%. 

Реалните резултати от по-
редния данъчен брейнстор-
минг ще бъдат ясни през 
следващите няколко седми-
ци. Дотогава туристическият 
бизнес остава на standby и 
продължава да губи пари.

Дарина Черкезова

Нов ДДС, нови загуби  
за туристическия бизнес

Единна ставка за 
туристическия бранш 
трябва да има. Диферен-
цираната не бе най-добри-
ят вариант, защото всички 
търсеха възможност за 
общо нетно намаляване 
на ДДС. Дали обаче да е 
14%? Според мен въвеж-
дането на единна ставка от 
7% ДДС за всички турис-
тически услуги е най-до-
брият вариант, но все пак 
разбирам, че и държавата 
е в сложно положение 
й и трябват по-големи 
приходи. Затова може би 
е по-добре да се помисли 
за поетапно увеличаване 
на ДДС, като това трябва 
предварително да бъде 
обсъдено с представите-

Нека има единна ставка,  
но не толкова висока

Може би е 
по-добре да се 

помисли за поетапно 
увеличаване на ДДС. 
Единна ставка от 10% 
ще доведе и до по-голя-
ма нетна събираемост

Стефан Шарлопов,
председател на Българския съюз 
по балнеология и SPA туризъм 
и собственик на веригата 
„Шарлопов Хотелс”

лите на туристическия 
бранш. Аз лично смятам, 
че ако единната ставка 
е 10, а не 14%, нетната 
събираемост на данъците 
от туристическия бизнес 
ще е по-голяма. Трябва да 
се има предвид, че резките 
промени в условията на 
криза не са добро решение 
за бизнеса.

Ако се променя 
ставката, най-добре е 
новата да се въведе от 
началото на пролетта, за 
да може да се направят 
съответните калкулации 
за летния сезон. Ако се 
въведе сега, още на старта 
на зимния сезон, ни чака 
пълен срив.

Това е 
безумие!

Донка Соколова, 
председател на Българската 
асоциация на туристическите 
агенции

Промяната на ДДС в 
туризма е безумие! Вече 
има подписани договори 
при старата ставка. До 
края на месеца ще излязат 
каталозите на западните 
ни партньори при старите 
цени. Как можем да кал-
кулираме подобна промя-
на на ДДС в последния 
момент? Докато в другите 
държави ДДС се намалява 
като антикризисна мярка, 
ние го увеличаваме. Освен 
това имаме и предизборно 
споразумение с ГЕРБ, че 
ДДС няма да се увеличава.
Не искам да мисля за това, 
че може да се промени 
ДДС ставката. Няма сми-
съл от подобни промени, 
трябва да мислим как да 
спасим туризма, а не как 
да го проваляме. 

Няма смисъл 
от подобни 
промени, 

трябва да мислим 
как да спасим ту-
ризма, а не как да го 
проваляме
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Съветът за икономически 
растеж, който се предсе-
дателства от министъра на 
икономиката Трайчо Трай-
ков, не подкрепи пред-
ложението на министъра 
на труда Тотю Младенов 
догодина минималната ра-
ботна заплата да се вдигне 
от сегашните 240 лв. на 
270 лв. Според бизнес ор-
ганизациите, които са чле-
нове на съвета, искането за 
вдигане на минималното 
възнаграждение по вре-
ме на криза, когато няма 
икономически растеж, а 
производителността пада, 
е абсурдно. 

Ефектът
Финансовото министер-
ство също не гледа поло-
жително на подобна мяр-
ка. В условия на криза 
трябва много внимателно 
да се борави с размера 
на подобни минимални 
плащания, коментира за-
местник-министърът на 
финансите Владислав Го-
ранов. Той уточни, че по 
темата предстои дебат. Все 
още няма пълен анализ за 
ефекта от подобна мярка, 
каза още Горанов. Засега 
е сигурен само фискал-
ният ефект от вдигането 
на минималната работна 
заплата с 30 лв. - допъл-
нителните плащания на 
бюджета ще са около 25 
млн. лв., а приходите от 
осигуровки за Държавно-
то обществено осигуря-
ване и здравната каса ще 
са около 21 млн. лв. Не е 
анализиран обаче рискът 
от допълнителен натиск 
върху пазара на труда, 
предупреди Горанов. 

Аргументи „за”
Тези дни министърът 
на труда и социалната 
политика Тотю Младе-
нов обяви, че подкрепя 
предложението на син-
дикатите минималното 
месечно възнаграждение 
за следващата година да 
бъде увеличено на 270 
лв. Това по данни на син-

Идеята за 270 лв. минимална 
заплата не получи подкрепа
Бизнесът отново поиска да се въведе минимална почасова ставка

 Министър Трайков 
подкрепи искането на 
бизнеса за минимална 
почасова ставка

снимка емилия костадинова

▶

Камен Колев,
зам.-председател на Бск

Някои сектори няма 
да издържат
Вдигането на 
минималната работна 
заплата ще окаже натиск 
върху всички останали 
заплати, които също ще 
трябва да бъдат вдигна-
ти с около 12%, за да се 
запази диверсификация-
та. Това може да доведе 
до нестабилност в много 
фирми.

По-добре е доходите да 
са предмет на секторно 
колективно договаряне, 
отколкото администра-

тивно да се въвежда 
минимално месечно въз-
награждение за цялата 
страна. В металургията 
например синдикати и 
работодатели са дого-
ворили да няма заплати 
под 310 лв. Ако мини-
малната работна заплата 
се увеличи на 270 лв., 
някои сектори няма да 
издържат.

дикатите ще засегне 160 
хил. работници. Минис-
тър Младенов  е изпратил 
и писмо до министъра на 
финансите с мотивите 
за исканото увеличение. 
Един от тях е, че хората 
с най-ниски доходи най-
тежко понасят кризата. 
От 240 лв. брутно ми-
нимално месечно възна-
граждение на практика те 
взимат 190 лв. след прис-
падане на осигуровки и 
данъци, а това е с 21 лв. 
по-малко от официалния 
праг на бедност - 211 лв. 
Според сметките на Ми-
нистерството на труда и 
социалната политика вди-
гането на минималната 
работна заплата, с която 
са обвързани редица со-
циални плащания, няма 
да доведе до значителен 
преразход. Дори може 

да излезем на нула, а в 
същото време ползите в 
социално отношение са 
повече от ясни, коменти-
ра Веселин Инчев, дирек-
тор „Жизнено равнище и 
социално осигуряване” в 
МТСП. Друг аргумент на 
социалното министерство 
е, че по този начин ще се 
изсветли част от сивата 
икономика. Ако сега ре-
ална заплата от 1000 лв. 
на практика се отчита 
като минимална запла-
та от 240 лв., догодина 
тази сума ще е с 30 лв. 
по-висока, заяви Инчев. 
Друг аргумент за по-ви-
сока минимална работна 
заплата е, че вече втора 
година тя е 240 лв. 

Аргументи „против”
Бизнесът категорично не 
приема минималната ра-

ботна заплата да се тре-
тира като вид социална 
помощ. Една от 60-те ан-
тикризисни мерки, дого-
ворени с правителството 
през пролетта, беше да се 
определи методология за 
формиране на минимал-
ната работна заплата, а не 
за нейното повишаване, 
припомни председателят 
на БТПП Цветан Симео-
нов. Правилният според 
бизнеса подход е възна-
гражденията да са в пряка 
зависимост от инфлацията 
и производителността на 
труда. През последната 
година няма увеличение 
на производителността на 
труда и при ниската ин-
флация може да се окаже, 
че трябва да намаляваме 
минималната работна за-
плата от сегашното й ниво, 
а не да я вдигаме, смята 

Цветанов.
Според бизнес организа-

циите проблемът с пови-
шените социални разходи 
вследствие вдигането на 
минималната работна за-
плата никак не е за подце-
няване. Има опасност да 
се окажем в ситуацията на 
Румъния и Унгария, къде-
то доходите бяха вдигна-
ти, без да са обвързани с 
производителността, пре-
дупреди Евгений Иванов, 
изпълнителен директор на 
КРИБ. 

Почасова ставка
Не минимална работна за-
плата, а минимална поча-
сова ставка трябва да бъде 
въведена в България, за да 
имаме модерен пазар на 
труда. Този призив за по-
реден път беше направен 
от работодателските орга-

низации на заседанието на 
Съвета за икономически 
растеж.

Работодателските орга-
низации бяха подкрепени 
и от министъра на иконо-
миката Трайчо Трайков, 
според когото посоката 
също трябва да бъде към 
въвеждане на минимална 
почасова ставка. Пазарът 
на труда е много важен 
за ефективните разходи 
и ако една работа може 
да се свърши за половин 
ден, защо трябва да се 
плаща като за цял ден, 
каза Трайков.

Според работодателски-
те организации занапред 
дебатът трябва да е за 
въвеждането на агенциите 
за временна заетост, които 
да раздвижат пазара на 
труда.

Мила Кисьова

васил велев, 
председател на аикБ

Това не е вид 
социална помощ
Минималната 
заплата все пак е 
работна заплата, не е 
социална помощ. Тя 
трябва да бъде изработе-
на, а не да бъде механи-
зъм за борба със сивата 
икономика. 

Държавата трябва да 
се съсредоточи върху 
други механизми срещу 
сивата заетост. Такива 
са например мерките 
за ограничаване на 
плащанията кеш, пре-

Евгений иванов,
изп. директор на кРиБ

Отживелица, която 
трябва да се премахне
Институтът „мини-
мална работна заплата” 
е отживял времето си. 
Трябва да бъде премахнат. 
България трябва да пре-
мине плавно към почасово 
заплащане, както е в реди-
ца развити икономики като 
САЩ и Великобритания. 
Трябва да има свободно 
наемане на час и паралел-
но плащане на осигуровки. 

В момента законодател-
ството само хипотетично 
е въвело минимално поча-

сово заплащане. Ако ис-
каме да наемем работник 
почасово, трябва да минем 
през реквизитите на мини-
малната работна заплата, 
т.е. да се сключи трудов 
договор, да се регистрира 
в НОИ, в НАП и т.н. Ако 
бъдат въведени агенциите 
за временна заетост, те 
може да гарантират тези 
правоотношения. 

веждането на заплатите 
по банков път, превеж-
дането на осигуровки по 
аналогия... 

Вдигането на 
минималната работна 
заплата с 12.5% при 
липса на ръст на БВП и 
ръст на средната заплата 
за страната е неприем-
ливо.
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СДС: Икономиката ще ускори 
растежа си при фискален борд
От партията се 
надяват правилата 
да залегнат и в 
конституцията
 
Въвеждането на фискален 
борд ще доведе до падане 
на лихвите, увеличаване на 
чуждестранните инвести-
ции и ускоряване на расте-
жа на икономиката, твърди 
председателят на СДС Мар-
тин Димитров. Партията 
представи предложенията 
си за промяна в закона за 
устройството на държавния 
бюджет, с които да бъдат 
въведени такива правила. 
Няма логика те да не бъдат 
подкрепени от останалите 
десноцентристки партии, 
коментира Димитров и при-
зова финансовият министър 
Симеон Дянков публично и 
категорично да застане зад 
предложенията. Сините се 
надяват правилата за ста-
билност да бъдат заложени 
и в конституцията.

Ясна посока
Предложенията предвиждат 
въвеждане на европейската 
методология за съставянето 
и отчитането на бюджета, 
както и да бъде заложено от 
2013 г. бюджетите да бъдат 
балансирани или с изли-
шък. През следващите две 
години даваме възможност 

Премиерът вдигна летвата - 98% от европарите 
да бъдат усвоени до края на мандата 

Това е бордът
Фискалните 
правила  

Бюджетът се съставя и 
приема съгласно европей-
ската методология. 

Бюджетното салдо се 
отчита според европей-
ската методология ежеме-
сечно.

▶

▶

От 2013 г. бюджетът на 
консолидирана база тряб-
ва да бъде балансиран или с 
излишък.

По изключение в ситуация 
на криза или природно бед-
ствие с 2/3 от гласовете на 
всички народни предста-
вители може да се допусне 
дефицит до 3% от БВП.

За издаване на държавен 

▶

▶

▶

дълг до 1% от БВП в рамки-
те на една година e необ-
ходимо одобрението на 
обикновено мнозинство 
в народното събрание. За 
издаване на държавен дълг 
в рамките на една година 
над 1% от БВП се изисква 
одобрението на 2/3 от 
всички народни предста-
вители.

Бившият испански 
премиер Хосе 
Мария Аснар 
подкрепя идеята за 
специализиран съд 

България трябва да постиг-
не поне 98% усвояемост на 
евросубсидиите до края на 
мандата на правителство-
то. Това е новата цел, която 
заложи премиерът Бойко 
Борисов след срещата си с 
бившия испански премиер 
Хосе Мария Аснар, с когото 
обмениха опит на тема “ев-
рофондове”. Аснар, който е 
и почетен председател на На-
родната партия, е в страната 
във връзка с форум, органи-
зиран от ГЕРБ, на тема “Ро-
лята на дясното управление 
за справяне с последствията 
от световната икономическа 
и финансова криза”.

от 8 на 98%
Само преди месец преми-
ерът Борисов каза, че “гаран-
тира” 50-60% усвояване на 
еврофондовете. Срещата му 
с бившия испански премиер 
обаче го амбицира допълни-
телно. “Пълната усвояемост 
на средствата от фондовете 
е единственият шанс да ста-
нем средноевропейска дър-
жава. Затова България трябва 
да вземе административни 

постъпленията в бюджета 
е пряко свързано с повиша-
ване на събираемостта на 
дълговете към държавата. 
Преди дни ДСБ поиска из-
слушване на представите-
ли на НАП, НОИ и НЗОК в 
парламентарната бюджет-
на комисия. От партията 
обвиниха управляващите 
и че отказват да продъл-
жават реформите.

Филипа Радионова

▶ Финансовият 
министър трябва 
категорично да ни 
подкрепи, смята Мар-
тин Димитров

сряда 8 септември 2010  pari.bg

▶ Убеден съм, че България я чака голямо бъдеще. Стратегически погледнато, поли-
тиката, която се води, е успешна и под ръководството на премиера с упоритост и 
добра работа целите ще бъдат постигнати, коментира Аснар пред журналисти

 В момента 
българският 
бюджет 

е като кораб в 
бурно море, което 
се клати насам-
натам. Постоянно 
изникват нови и все 
по-чудновати идеи 
за разходи. И няма 
кой да ги спре

Мартин Димитров, 
председател на сДс

на правителството да се 
справи с дефицита, обясни 
Димитров. По думите му 
правилата ще гарантират 
посоката и “няма как в по-
следния момент да дойде 
министър-председателят и 
да каже, че има нови идеи за 
дефицита”, нито ще се до-
пуска постоянно да изник-
ват различни “чудновати” 
разходи. “Когато се въведат 
принципите на фискален 
борд, такива неясноти ня-
ма да има, ще има посока. 
Накъде се движим, ще бъде 
ясно за всички”, коментира 
предателят на СДС.

Накъде? Към Германия 
Мартин Димитров даде за 
пример Германия, където 
наскоро са въведени такива 
правила и един от първите 
ефекти е бил падането на 
лихвените нива. Според 
него в България ефектът 
ще бъде още по-силен, 
защото и рискът сега е по-
голям. “Самият министър-
председател често казва 
как следваме примера на 
Германия. Хайде сега да 
го последваме по този из-
ключително важен повод”, 
призова той. 

В същото време другата 
партия от Синята коалиция 
- ДСБ, също представи ан-
тикризисни мерки. Според 
партията увеличаването на 

Споразумение
Швейцария  
ни помага със
106.5 млн. лв.   

Рамково споразумение за 
106.5 млн. лв. (76 млн. швей-
царски франка) подписа-
ха вчера президентът на 
Конфедерация Швейцария 
Дорис Лойтхард и минис-
търът по управление на 
средствата от Европей-

▶

ския съюз Томислав Дончев. 
средствата ще се използ-

ват за проекти и програми 
в сферата на сигурността, 
интеграцията на малцин-
ствата, околната среда и 
др., за които ще ползваме 
опита на швейцарски екс-
перти.

Очаква се към края на 
годината да бъде възможно 
да се изберат първите про-
екти и да се започне с тях-
ното изпълнение.

▶

▶

мерки и да подбере световни 
експерти по управление на 
проектите”, коментира пре-
миерът вчера.

Новата цел на Борисов не е 
случайна - точно 98% усво-
яемост на евросредствата е 
постигнала Испания в пери-
ода от 1996 до 2004 г., когато 
Аснар е бил министър-пред-
седател на страната. Към 
момента обаче, три години 
след старта на плановия пе-
риод 2007-2013 г., България е 
усвоила около 8% от парите 
по оперативните програми, 
до които има достъп. Прог-
нозите са до края на годината 
разплащанията да достигнат 
11%. 

Рецепта по испански
Няма как за една година да 

бъде постигнат необходими-
ят скок при усвояването на 
еврофондовете, каза Аснар 
и добави, че на Испания това 
й е отнело 10 години. “Ев-
рофондовете са допълнение 
към националната полити-
ка, но не могат да заменят 
добрите или лошите реше-
ния на управляващите”, ко-
ментира бившият испански 
премиер. 

Аснар подкрепи създава-
нето на специализиран съд 
в България и допълни, че 
опитът на Испания в това от-
ношение е положителен. Там 
има национален съд за борба 
против тероризма и тежката 
престъпност. “Без активно 
правосъдие е невъзможно да 
се пребори престъпността”, 
казва испанският политик. 

снимКа ЕмиЛия КОсТаДинОВа

снимКа маРина ангЕЛОВа
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Транспортният министър Цветков     обяви  
война на превозвачите в сивия            сектор
Ще има закрити автобусни 
линии, след като влязат в 
сила промените в Закона 
за автомобилните превози. 
Измененията предвиждат 
още извършването на не-
регламентирани превози 
да се санкционира с отне-
мане на правото за транс-
портиране. “Целта на про-
мените е ефективно да се 
противодейства на сивия 
сектор и да се ограничи 
нелоялната конкуренция”, 
обясни Александър Цвет-
ков, министър на транс-
порта, информационните 
технологии и съобщения-
та. По думите му само така 
ще се въведе ред в Репу-
бликанската транспортна 
схема. Промените в закона 
се предвижда да влязат в 
сила през 2012 г. 

Малки градове  
и големи SPA  
центрове
В Републиканската транс-
портна схема ще бъдат на-
ложени едно основно и 
няколко подчинени транс-
портни разписания. Насе-
лените места под 30 хил. 
души ще бъдат обслужва-
ни от допълнителни авто-
бусни линии, утвърдени от 
областните и общинските 
управи. Железниците като 
превозвач ще бъдат вклю-
чени за първи път в Репу-
бликанската транспортна 
схема. С промяната ще се 
постигне синхронизация 
на разписанията както на 

Промените в законовата база няма да повишат цените на услугите,         обещаха  
от транспортното министерство 

 от януари до август контролните органи са съставили 4000 акта на превозвачи за собствена сметка▶

Измененията са в основата  
на борбата срещу сивия сектор
Промените срещат 
най-силна съпротива от 
фирми, които са моно-
полисти на местно ниво. 
Именно те са тези, които 
обвиняват в лобизъм. Ние 
не бихме могли да вземем 
работата на малкия 
местен превозвач. Защото 
моята фирма няма да 
пътува до всички селища 
на дадените региони. 
Пазарът ще се раздели и 
всеки ще получи това, ко-
ето му се полага. Разпре-
делянето на линиите ще 
е много по-сигурно. След 
като даден превозвач е 
спечелил едногодишното 
обслужване по конкретна 
дестинация, не може да 
му се отнеме правото на 

 Ще ми бъдат 
отнети част 

от линиите, но 
все пак трябва 
да се сложи ред в 
превозите

Миролюб Столарски,  
собственик на „Карат с” и 
председател на Българската 
асоциация на сдруженията в 
автомобилния транспорт

превоз. Така и доходите, 
и пътникопотокът ще се 
гарантират.

Конкурсите, 
провеждани от ре-
гионалните власти, не 
са реални, защото при 
повечето от тях победите-
лят е предварително ясен. 
Измененията ще наложат 
еднакви условия за всич-
ки. Всички превозвачи ще 
могат да участват както в 
регионалните конкурси, 
така и в националните.

След промяната на 
Закона за автомобил-
ните превози част от 
линиите, които „Карат С” 
обслужва, ще отпаднат. 

Въпреки това аз заставам 
зад промените, защото по 
този начин ще се внесе 
ред при пътническия 
транспорт. Аз не искам 
моите автобуси да се 
надпреварват с много-
бройните превозвачи по 
дадена линия и да се сти-
га до злополуки. Сега има 
линии, които превозват 
с разрешение на месната 
власт. И тяхното разпи-
сание приблизително пре-
покрива това на другите 
превозвачи. Мисля, че 
това е първата сериозна 
стъпка за въвеждане на 
ясни правила и безком-
промисни действия в 
борбата със сивия сектор 
в транспорта.

Промените в закона        имат  
дискриминиращ             ефект
Промените, които 
министър Цветков иска 
да въведе, ще имат по-ско-
ро дискриминиращ ефект 
върху малките превозвачи. 
Може да има съживяване 
на местните транспортни 
услуги и ограничаване на 
сивия сектор, но все пак 
законът не е напълно об-
мислен. Не бива да се от-
делят по-малките градове 
от възможност да пътуват 
директно до столицата.

Измененията ще 
облагодетелстват част 
от превозвачите. В тексто-
вете има лобизъм, който 
е в полза само на някои 
автобусни фирми. Преди 
да се въведат каквито и да 

Ние загиваме, 
притиснати 

от по-големите 
превозвачи

Марин Стефанов,
собственик на ЕТ „спарк-2001”

Коментар Мнение

35
▶ процента е сивият  
сектор при автобусните 
превозвачи

 Превозите 
за собствена 
сметка са 

изключително 
стихийно и опасно 
явление

Александър Цветков, 
министър на транспорта

автобусните линии, така 
и на железопътните, твър-
дят от транспортното ми-
нистерство. Браншовите 
асоциации не предвиждат 
повишаване на цените на 
билетите след въвеждането 
на промените. Според тях 
така ще има повишаване 
на качеството на услугата. 
“Но там, където има необ-
ходимост от директни ли-
нии до София, ще има. Ще 
има и директни линии до 
SPA  центровете и курор-
тите”, каза Цветков. Не-
обходимостта от директен 
транспорт ще се определя 
от общините. 

Престъпление  
и наказание
Превозите за собствена 
сметка са най-сериозният 
проблем за превозвачите. 
Те образуват сивия сек-
тор. Има няколко хиляди 
превозни средства, които 
са регистрирани на частни 
лица, които не е ясно каква 
дейност извършват. “Те не 
се подчиняват на никак-
ви транспортни правила, 
но извършват и данъчни 
престъпления, защото не 
декларират доходите от 
дейността си”, коментира 
транспортният министър. 
Промените в закона пред-
виждат сваляне на регис-
трационния номер при 
установяване на нерегла-
ментиран превоз за собст-

вена сметка. При първо 
нарушение превозното 
средство ще бъде спирано 
от движение за 6 месеца, 
а при второ за 12 месеца. 
Досега санкцията за тези 
превозвачи беше глоби и 
актове.

Едно такси, моля
С промените в Закона за 
автомобилните превози ще 
бъдат наложени пределни 
цени на таксиметровите ус-
луги. Максималният размер 
на услугата ще се определя 
от ръководството на общи-

ните и областите.  “Ако имат 
нужда от помощ, министер-
ството на транспорта може 
да им предостави примерна 
методология за определяне 
на цената”, заяви Цветков. 
По думите му ведомството 
няма да се меси директно в 

ценообразуването. Въвеж-
дането на максимални цени 
за таксиметровите услуги 
може да стане в началото на 
следващата година. Срещу 
въвеждането на пределни 
цени ще протестират около 
1000 превозвачи, които ка-
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Транспортният министър Цветков     обяви  
война на превозвачите в сивия            сектор
Промените в законовата база няма да повишат цените на услугите,         обещаха  
от транспортното министерство 

Бюджетните приходи 
падат заради свитото 
потребление и уве-
личаването на сивата 
икономика

Потреблението на домакин-
ствата остава твърде ниско и 
то най-вероятно ще започне 
да се възстановява през през 
следващата година. Това се 
казва в месечния икономи-
ческия обзор на Райфай-
зенбанк за август. Според 
анализаторите на банката 
възстановяването на иконо-
миката ни е под въпрос, тъй 
като външната среда все още 
е несигурна, а и потреблени-
ето продължава да е свито. 
Безработицата остава висо-
ка, въпреки че през второто 
тримесечие на тази година 
падна под 10%. Затова все 
още е много рано да се го-
вори за възстановяване на 
пазара на труда, коментира 

главният икономист на Рай-
файзенбанк Калоян Ганев.

Фискът изпитва 
трудности
Приходната част на бюджета 
също изостава спрямо резул-
татите от миналата година, 
посочват анализаторите от 
банката. Резкият спад на 
приходите в хазната се дъл-
жи на рецесията, в която 
икономиката на България 
навлезе. Бюджетният де-
фицит за първата половина 
на годината достигна 2.2% 
от БВП. В края на годината 
се очаква той да достигне 
4.8%, след като през юли 
правителството актуализира 
бюджета за тази година. 

Голямото  
изоставане
В края на юни бюджетният 
дефицит на касова основа 
достигна 774 млн. EUR, 
става ясно от обзора на 

Потреблението ще започне да се  
възстановява чак през следващата година

Общините ще ползват безлихвени 
заеми за развитие на селските райони
Предвидени са и 
по-големи авансови 
плащания по проекти-
те от програмата

Промени в нормативната 
уредба ще улеснят общи-
ните в усвояването на сред-
ствата по Програмата за 
развитие на селските райо-
ни (ПРСР). Най-важните от 
тях са по-големият размер 
на авансовите плащания и 
отпускането на безлихвени 
кредити за финансиране на 
крайните етапи по проек-
тите, съобщи изпълнител-
ният директор на Държавен 
фонд „Земеделие” Калина 
Илиева.

От 20 септември започва 
приемът на новите проект-
ни предложения по общин-
ските мерки на ПРСР. 

в помощ на общините
Сега авансовите плащания 
са в размер на 50%, но ще се 
въведе и бърза възможност 
за получаване на междинни 
плащания - допълнително 
още 20%. Илиева посочи 
още, че е разработен проект 
на постановление съвмест-
но с Министерството на 
финансите за отпускане на 
безлихвени заеми за финан-
сиране на крайните етапи 
на общинските проекти.

Изпълнителният дирек-
тор на НСОРБ Гинка Чавда-
рова допълни, че това ще са 
краткосрочни заеми, които 
ще се отпускат за месец. 
Тяхната цел е да осигурят 
на общините останалите 
30% от средствата, които 
те трябва да изплатят на 
изпълнителите при завърш-
ване на проектите. 

Пренасочване  
на средства
За следващия период се об-

мисля и възможността за 
прехвърлянето на средства от 
по-неатрактивни мерки към 
такива с по-голям интерес 
или по-голяма обществена 
значимост, каза още Калина 
Илиева. Все още не е уточ-
нено от кои мерки ще се пре-
насочват средства, но Илиева 
даде за пример мярка 313 
„Насърчаване на туристиче-
ските дейности”. „Мярката е 
атрактивна и по-лесно усво-
има, но в същото време може 
би е по-добре тези средства 
да отидат за по-важни дей-
ности като подобряване на 
пътната инфраструктура, ка-
нализацията и т.н.”, каза тя. 

отчет
В края на август приключи 
приемът за 2010 г. на про-
екти по ПРСР по повечето 
мерки, касаещи частни бе-
нефициенти. Общо 1834 са 
били кандидатите по про-
грамата, а проектите са на 
стойност около 800 млн. лв. 
До момента във фонда са 
одобрени и 281 общински 
проекта на стойност 570 
млн. лв., от които са раз-
платени авансово 240 млн. 
лв. 104 от тези проекти са 
за подобряване на пътната 
инфраструктура.

Според Илиева сроковете 
за разплащане по проектите 
през последната година са 
силно скъсени и сега са 
средно до 2 месеца. Сред-
но по 10-15 млн. лв. на 
седмица разплаща фонд 
„Земеделие”. В момента 
по цялата програма са раз-
платени общо 1.1 млрд. лв., 
а договорените са за 1.4 
млрд. лв. Калина Илиева 
каза още, че броят на заба-
вените проекти, натрупани 
от минали години, са на-
малели значително от над 
хиляда до около 600. 

Ани Коджаиванова
 от януари до август контролните органи са съставили 4000 акта на превозвачи за собствена сметка▶ снимка БоБи Тошев

Размразяване
Изплащат  
1.2 млн. лв. на 
840 стопанства

европейската комисия е 
издала официално разре-
шение да отпаднат санк-
циите спрямо 840 стопа-
ни, кандидатствали през 

▶

2007 г. за субсидии за необ-
лагодетелстваните райо-
ни, съобщи още калина 
илиева. Поради грешка на 
министерството на земе-
делието в нормативната 
уредба през 2007 г. ферме-
рите са подали документи 
за субсидия, но земите им 
не попадат в списъците на 
министерството за полу-
чаване на финансово под-

помагане. на стопаните 
им е била наложена санк-
ция да не получават сред-
ства за три години. сега 
въпросът е решен и ферме-
рите ще получат плаща-
нията си от 2007 и 2008 г. 
в размер на 1.2 млн. лв. Това 
са малки стопанства в 
планински региони и тези 
средства са важни за тях, 
каза калина илиева.

Райфайзенбанк. Дупката в 
хазната се дължи основно 
на неизпълнение на при-
ходите с 902.5 млн. EUR. 
На годишна база бюджет-
ните постъпления спадат с 
13.2%. Данъчните приходи 
са намалели с 695.2 млн. 
EUR към края на юни в 
сравнение със същия пери-
од на 2009 г. Неданъчните 
приходи също се понижа-
ват, но с 36.5 млн. EUR. 
От Райфайзенбанк посоч-
ват, че рязкото намаляване 
на приходите се дължи на 
слабото вътрешно търсене 
(най-вече свитото потреб-
ление на домакинствата) 
и увеличаването дела на 
сивата икономика. На фо-
на на трицифрения спад 
на приходите разходите на 
правителството се свиват 
само с 6.7 млн. EUR. При-
чината е, че социалните 
харчове скачат с 355.7 млн. 
EUR на годишна база. 

Промените в закона        имат  
дискриминиращ             ефект

било промени, трябва да 
има по-широко допитване 
до превозвачите. 

Има много нелоялни 
превозвачи както на 
местно ниво, така и при 
превозите по републикан-
ската пътна мрежа. Не-
регламентиран транспорт 
е качването на пътници 
от градски площади и 
крайпътни спирки. Такъв 
превоз се осъществява и на 
местно ниво, от „превозва-
чи”, които качват пътници, 
без да имат такова право, и 
от големите фирми, които 
минават транзитно през 
малките градове и вземат 
хора също, без това да им е 
позволено. 

Предстои пренасочване на средства към важни инфраструктурни проекти, 
обясни Калина илиева
▶

рат на спекулативно високи 
цени, коментира още транс-
портният министър. Според 
него само така може да се 
повиши доверието на кли-
ентите в такситата и да се 
увеличи пътникопотокът. 

Николета Цветкова

Анализ Райфайзенбанк

902.5
▶ млн. EUR е неизпълнение-
то на приходите

6.7
▶ млн. EUR намаляват 
бюджетните разходи

снимка емилия косТадинова
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Американският 
президент предлага 
50 млрд. USD за по-
добри пътища и 100 
млрд. USD данъчни 
кредити за бизнеса

Президентът на САЩ Барак 
Обама откри предизборната 
си кампания за предсто-
ящите избори през ноем-
ври, като предложи 6-го-
дишен план на стойност 50 
млрд. USD за обновяване на 
пътната инфраструктура и 
създаване на нови работни 
места. Проектът предвижда 
ремонт на 240 хил. км пъти-
ща, изграждане и поддръж-
ка на 6400 км железопът-
ни линии, възстановяване 
или изграждане наново на 
240 км самолетни писти, 
както и модернизиране на 
системата за контрол на 
въздухоплаването. Ще бъде 
създадена също специал-
на банка за управление на 
частни, държавни и местни 
капитали за инвестиране в 
инфраструктурни проекти. 

Бюджетът няма да 
пострада
Мащабният проект няма да 
утежни и без това нестабил-

Барак Обама обявява  
предизборно мащабни проекти

Съкращаване на ми-
нистерства и размяна 
на постове са част от 
структурната реформа 
на Гърция

Едва пет са министерства-
та, останали непокътнати 
след обявеното вчера гене-
рално преструктуриране на 
гръцкия кабинет. Вместо с 
подмяната на трима младши 
депутати, както се очакваше 
от медиите и опозицията, 
вчера рано сутринта юж-
ната ни съседка осъмна с 
напълно прекроен кабинет. 
Без промяна останаха един-
ствено министерствата с 
ресори отбрана, околна сре-
да, транспорт, правосъдие и 
култура и туризъм. Въпреки 
очакванията за противното 
поста си запазиха и замест-
ник министър-председате-
лят Теодорос Пангалос и 
министърът на финансите 
Георгиос Папаконстанти-
ну. Папаконстантину запази 
популярността си в Гърция 
дори след наложилите се су-
рови реформи. Замяната му 
би била необоснована, тъй 
като финансовият министър 
е изградил добри връзки 
с гръцките кредитори от 
Международния валутен 
фонд, ЕЦБ и ЕК, коменти-
рат специалисти.

Голямото  
прекрояване
Министерството на ико-

Папандреу преобърна състава 
на кабинета за една нощ

Споровете между 
профсъюзи и полити-
ци блокираха въздуш-
ния и жп транспорта в 
страната

Близо 2 млн. души излязо-
ха по улиците на Франция 
в знак на протест срещу 
обявената от президента 
Никола Саркози пенсионна 
реформа. Според профсъ-
юзните лидери протестните 
действия ще определят до 
каква степен правителство-
то ще промени пенсионната 
реформа. 

обществени нагласи
Проучвания на обществено-
то мнение показват, че 2/3 
от имащите право на глас 
смятат плана на Саркози 
за вдигане на пенсионната 
възраст от 60 на 62 години 
за несправедлив. Францу-
зите не искат да работят 
повече за получаване на 
пенсия. Въпреки това спо-
ред други 2/3 протестните 
действия няма да доведат 
до промяна в позициите 
на президента. Протестите 
обаче се отразиха сериозно 
на нормалния ритъм на жп 
и въздушния транспорт в 
страната, работата на учи-

лищата и болниците.
Консервативното френ-

ско правителство определи 
реформата като ключова за 
балансирането на пенсион-
ните сметки до 2018 г., за 
намаляването на бюджет-
ния дефицит и запазването 
на високия кредитен рей-
тинг на страната. 

Транспортни връзки
Профсъюзите от своя стра-
на обявиха, че стачките ще 
продължат и се очаква да 
доведат до спиране на по-
ловината от услугите на 
метрото и железопътния 
превоз. От Air France пък 
ще бъдат принудени да на-
малят с 50% полетите на 
близки разстояния, а тези 
на чужди превозвачи с 25%. 
Много училища пък ще за-
творят врати. Незасегнати 
ще останат само повечето 
компании в частния сек-
тор.

Според анализатори про-
тестите няма да попречат 
на провеждането на рефор-
мата. Много хора споделят 
мнението, че по-голямата 
продължителност на жи-
вота и по-ограничените 
публични финанси правят 
увеличаването на пенсион-
ната възраст неизбежно.

Пенсионната реформа 
на Саркози предизвика 
масови протести

номиката, развитието и 
търговския флот се прео-
бразува в Министерство 
на икономиката и разви-
тието, а на мястото на не-
говия досегашен началник 
Лука Кацели е назначен 
министърът за защита на 
гражданите Михалис Хри-
сохоидис. 

Кацели пък поема Минис-
терството на труда и соци-

алната политика. Предиш-
ният социален министър 
Андреас Ловердос поема 
сферата на здравеопазва-
нето, чийто основен ремонт 
тепърва предстои. Ходът 
на премиера Георгиос Па-
пандреу е логичен, тъй ка-
то именно Ловердос беше 
човекът, провел успешно 
пенсионната реформа в 
Гърция, обясняват анализа-

тори. Друга промяна идва в 
лицето на самия Папандреу, 
който преотстъпи поста 
си на външен министър 
на ресорния си заместник 
Димитрис Друцас. Янис 
Диамантидис пък поема 
Министерството на мор-
ските работи, островите 
и риболова. Костас Скан-
далидис заменя Катерина 
Бацели и застава начело на 

Министерството на аграр-
ното развитие и храните, 
а новият държавен минис-
тър, отговарящ за публич-
ните инвестиции, е Харис 
Памбукис.

Предистория
Правителството на Папан-
дреу встъпи в служба през 
октомври миналата година 
с обещанието за гъвкав и 

Пълната промяна, предприета от гръцкия премиер Георгиос Папандреу, засегна най-силно министерства-
та, отговарящи за икономическия растеж снимка bloomberg

▶

Президентът на САЩ Барак обама се опитва да убеди американците в успеха 
на икономическата си политика, като чертае грандиозни планове за финансови 
стимули снимка bloomberg

▶

ния бюджет на страната и 
големия дефицит, посочват 
от Белия дом. Средствата 
за него ще бъдат осигурени 
чрез затварянето на някои 
законови финансови врати-
чки за петролните и газовите 
компании, от които те нямат 
нужда, обясни Обама пред 
избиратели в Милуоки. Ин-
фраструктурните планове на 
президента обаче бяха силно 
разкритикувани от опозици-
ята. Според републиканците 
законопроектът е „скалъпен 
в последния момент”.

План след план
Мерките са само част от 

инициативите на Обама, 
които се очаква да бъдат 
официално обявени през 
тази седмица и целящи да 
убедят американците в ус-
пеха на икономическата му 
политика. 

Сред другите големи мер-
ки за стимулиране възстано-
вяването на икономиката са 
данъчните кредити за биз-
неса на стойност 100 млрд. 
USD. Очаква се по време 
на посещението си днес в 
Кливланд Обама да обяви 
подробностите около плана. 
Предложението ще увеличи 
и ще направи постоянни 
данъчните кредити за раз-

война дейност за компани-
ите. От него ще може да се 
възползват фирмите, които 
инвестират в разработване 
на нови технологии и запаз-
ване на работни места. 

Икономическият екип на 
Обама работи върху пакет 
от нови мерки за възстано-
вяване на икономиката, като 
данъчните кредити са част 
от тях. Тези облекчения са 
създадени още през 1981 г. 
като временна мярка. Впо-
следствие неколкократно 
са удължавани с решения 
на Конгреса. Последното 
им удължаване изтече през 
декември 2009 г. 

компактен кабинет, спо-
собен да реагира бързо на 
суровата икономическа об-
становка, припомня WSJ. 
Оттогава досега обаче бро-
ят на депутатите се е уве-
личил значително, което 
занижава ефективността 
на правителството, смятат 
южните ни съседи. Според 
допитване до населението 
от навечерието на структур-
ните промени 69% от гръц-
ките граждани смятат, че 
реформите няма да доведат 
до икономически растеж, 
а 76% - че няма изгледи 
икономиката да се подобри. 
Всъщност  официалните 
прогнози са за свиване на 
БВП с 4%. Именно поради 
това основните смени са 
в министерства, свързани 
с икономическия растеж, 
обобщават анализаторите. 

Предизвикателство
Гърция трябва да продъл-
жи с тригодишния си план 
за орязване на бюджетния 
дефицит, за да се впише в 
изискванията на ЕС и МВФ, 
предоставили й спасите-
лен заем от 110 млрд. EUR. 
Въпреки че за първите 7 
месеца на 2010 г. негатив-
ният баланс се е свил с 40%, 
Гърция все още не е извън 
опасност от банкрут. Ниво-
то на инфлацията - същото 
като през юли, или 5.5%, е 
най-високото от приемане-
то на южната ни съседка в 
еврозоната.
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Очаква се глад за качествени 
имоти по Черноморието
Най-скъпото и най-евти-
ното - това търсят руските 
купувачи по Черноморие-
то тази година. И ако ев-
тиното строителство по 
нашето море изобилства 
въпреки кризата, ексклу-
зивните проекти се броят 
на пръсти. Това дава ос-
нование на брокерите да 
очакват все по-нарастващ 
глад за скъпи, но качест-
вени имоти.

От опит
„Който е инвестирал в ка-
чество по морето, ще бъде 
доволен. На ваканционния 
пазар няма готови проекти 
и това скоро ще се усети”, 
прогнозира президентът 
за България на Между-
народната федерация за 
недвижими имоти FIABCI 
Антония Вирт. Според 
нея, въпреки че нацио-
налната статистика отчете 
завършването на още бли-
зо 2200 апартамента по 
Черноморието тази про-
лет, голяма част от тях не 
отговарят на изискванията 
на купувачите като лока-
ция и изпълнение. „По 
Южното Черноморие има 
примери за строителство 
край блата и свинарници. 
Такива имоти не може 
да се нарекат ваканци-
онни и очаквам много от 
тях да бъдат търгувани 
дори под себестойност”, 
прогнозира Антония Вирт. 
В подкрепа на думите й 
Емил Милков, представи-
тел на International Realty 
Group (IRG), посочи, че 
над 60% от изградените 
ваканционни имоти през 
миналата и първата поло-
вина на тази година стоят 
празни. В същото време 
луксозните комплекси - на 
първа линия, с охрана и 
целогодишна поддръжка, 
басейни, SPA центрове и 
съпътстващи услуги, се 
броят на пръсти. По думи-
те на управителя на бур-
гаската агенция „Омега” 

КОмпании 
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Кризата замрази луксозното строителство, руснаците го търсят

Според антония Вирт който е инвестирал в качество по морето, ще бъде доволен Снимка маРина ангелова▶

разрастване
„Форос” откри 
втори офис  
в София
Националната компания 
за недвижими имоти 
„Форос” подписа нов 
договор за франчайзинг, 
с който разкрива нов 
офис в София. Така 
въпреки влошената ико-

номическа конюнктура 
компанията продължава 
да изпълнява плана 
за разширяването на 
мрежата си, съобщи-
ха от управляваното 
от Добромир Ганев 
дружество. Най-новият 
партньор на „Форос”  
Стоил Алипиев има дъл-
гогодишен опит в сфера-
та на имотите и познава 
добре механизмите на 

този пазар. Откриването 
на втори офис в София 
цели по-пълно покри-
ване на територията на 
града и по-качествено 
обслужване на клиен-
тите. В момента про-
дължават разговорите 
за нови партньорства и 
за други райони както 
на столицата, така и на 
страната, съобщиха от 
„Форос”.

Диана Иванова купува-
чите на такъв клас имоти 
в над 90% от случаите са 
руснаци с бюджети между 
100 и 200 хил. EUR. По-
добни са наблюденията 
на Райчо Дянков, инвес-
тиционен мениджър във 
„Феърплей Пропъртис” 
АДСИЦ. Дружеството ве-
че подготвя изграждането 
на 4-та част с още над 300 
апартамента от комплек-
са „Санта Марина” край 
Созопол, сочен като един 
от най-престижните по 
Черноморието.

изисквания
Недостигът на луксозно 
строителство по морето има 
и друго обяснение. Преди 
кризата пазарът беше доми-
ниран от британци, които 
търсеха нискобюджетни 
апартаменти и често паза-
руваха по интернет. Това 
стимулира предприемачите 
да бълват масово, но не-
качествено строителство, 

100
▶ хил. EUR е долната гра-
ница на парите, които 
руските купувачи пла-
щат за луксозни имоти 
у нас

В предкри-
зисните 2007-

2008 г. се появиха 
проекти за луксоз-
ни комплекси, но 
много от тях бяха 
замразени

полина Стойкова,
„Бългериан Пропертис”

което заля курортите. В 
предкризисните 2007-2008 
г. се появиха и проекти за 
луксозни комплекси, но 
много от тях бяха замра-
зени. „Дали при новите 
пазарни условия работата 
по тях ще бъде подновена, 
до голяма степен зависи 
от възможностите на ин-
веститорите да си подси-
гурят финансов ресурс”, 
коментира оперативният 
директор на „Бългериан 
Пропертис” Полина Стой-
кова. Основната трудност 

за предприемачите е тър-
сенето на завършено строи-
телство, което отрязва един 
от основните им източни-
ци на финансиране преди 
кризата - продажбите на 
зелено. Според брокерите 
завършени имоти се търсят 
по две причини - нараст-
ващата предпазливост на 
купувачите и спецификата 
на визовия режим за рус-
наците, на които разчита 
пазарът в момента. При 
покупка на имот у нас те 
получават т. нар. мулти-
виза, която им дава право 
на престой в страната два 
пъти годишно по 90 дни. 
За целта обаче купеното от 
тях жилище трябва да има 
поне Акт 15.

нисък бюджет
Сравнително отскоро по-
средниците на ваканци-
онния пазар наблюдават 
нова тенденция - появата 
на руски купувачи и в ни-
ския ценови сегмент - до 

30 хил. EUR. Според Диа-
на Иванова от „Омега” 
тези имоти се търсят за 
по-продължително преби-
ваване у нас и предимно 
за лично ползване, тъй 
като не са разположени в 
комплекси с възможност 
за поддръжка и отдаване 
под наем. От International 
Realty Group (IRG) дори 
са разработили специален 
продукт, наречен clubbing 
(англ. - съдружие), за тази 
ниша от пазара. Проектът 
е насочен към хора, кои-
то разполагат със съвсем 
малка сума - 5 до 10 хил. 
EUR. За тези пари те не 
могат да си купят качест-
вен имот, но могат да при-
добият дял в дружество, 
което притежава такъв, 
обясниха от IRG. За целта 
компанията регистрира 
отделни дружества за все-
ки от предлаганите имоти, 
чийто капитал се разделя 
на 10 равни дяла. Купува-
чите може да придобият 

един или няколко от тях. В 
зависимост от дяловете си 
те получават правото да 
ползват имота определен 
брой седмици в годината. 
„Услугата, която разрабо-
тихме, прилича на тайм 
шеринга в туризма. За раз-
лика от него обаче ние не 
продаваме време за почив-
ка, а дял от собственост”, 
обясни Емил Милков от 
IRG. В момента компани-
ята създава портфолио от 
имоти по Черноморието, 
в планинските курорти, 
селските райони и голе-
мите градове. Първона-
чално новата услуга ще 
бъде предложена на среща 
с руския клон на FIABCI, 
която ще се проведе у нас 
между 10 и 17 септем-
ври. Впоследствие въз-
можностите за clubbing 
ще бъдат представени и 
на предстоящите изложе-
ния за имоти в Москва и 
Санкт Петербург. 

радостина маркова
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Трябва много да се внимава 
с йената, обясняваше в кул-
товия филм „Уолстрийт” 
Майкъл Дъглас. Не че има 
нещо страшно в японската 
валута. Заради ниските си 
лихви и големите ценови 
колебания обаче тя е из-
ключително опасна. Вече 
20 години, откакто япон-
ската икономика изпадна 
в трайна депресия, основ-
ната лихва в страната е 
най-ниската сред развитите 
страни. В момента след 

Поскъпването на японската валута и липсата 
на хеджиране вече натежава във финансовите 
резултати на дружества от корабния бизнес

Силната йена 
заплашва да 
торпилира 
резултатите и 
на български 
компании

При лихва от 5%, колкото 
е кредитът в момента, дено-
миниран в йени, е нормално 
да има изкушения за финан-
сиране и в други сектори. 
Поскъпналата йена обаче 
вече се отрази в отчетите на 
две дружества, които са фо-
кусирани основно в морския 
бизнес. 

резултат
За полугодието на 2010 
г. „ИХ България” отчита 
консолидирана загуба от 
2.2 млн. лв. Това е спад от 
190.2% на годишна база, 
тъй като в края на юни 2009 
г. холдингът беше с печалба 
от 2.4 млн. лв. Основната 
причина за загубата е ръстът 
на разходите записани в гра-
фата „Отрицателни разлики 

от промяна на валутни кур-
сове”. Показателят се пови-
шава със 110% на годишна 
база и в края на юни тази 
година е 4.4 млн. лв. Силно-
то повишение се дължи на 
от текуща преоценка на дъл-
госрочни инвестиционни 
кредити в щатски долари и 
японски йени с падежи съот-
ветно през 2017 и 2018 г., се 
казва в доклада за дейността 
на „ИХ България”. 

Задълженията в японски 
йени са на „Булярд корабо-
строителна индустрия” ЕАД 
и са за доставка на оборуд-
ване за изработката на кораб 
със строителен номер 102, 
обясняват от „ИХ България”. 
То е финансирано с банков 
кредит в японски йени със 
срок на погасяване 2018 г.   

последното й понижение тя 
е 0.1%. Вчера централната 
банка на страната остави 
основната си лихва без про-
мяна заради бавните темпо-
ве, с които се възстановява 
икономиката. 

Ниската лихва предизвик-
ва огромни сделки с валутата 
на международните пазари, 
защото при кредитиране в 
йени и инвестиране в друга 
валута трейдърите реализи-
рат добри печалби. Всичко 
това прави японската валута 

силно колеблива. Именно 
тези скоростни разлики в 
цената й са голямата заплаха 
за кредитоползватели, де-
номинирали задълженията 
си в йени. 

кредити
В условията на финансова 
криза, когато всеки спес-
тен цент е от значение, все 
повече стават компаниите 
в света, които решават да 
се кредитират в йени. У нас 
тенденцията също е в тази 

посока. „Кредитирането в 
йени към полугодието на 
2010 г. спрямо същия пе-
риод на миналата година се 
увеличава”, каза за в. „Пари” 
изпълнителният директор 
на Токуда банк Любомир 
Манолов. Банката е основен 
играч при финансирането 
в японска валута у нас. По 
думите му кредитът в йени 
е предпочитан от дружества, 
които основно се занимават 
с внос от Япония, но не само 
от тях. 
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загуба
„Пристанище Бургас” е друг 
от големите губещи след 
поскъпването на йената. 
Отрицателният финансов 
резултат на порта за полу-
годието на 2010 г. достигна 
13.5 млн. лв., което е 308% 
ръст на годишна база. При-
чината е силният ръст на 
разходите, записани в графа-
та „Отрицателни разлики от 
промяна на валутни курсо-
ве”. Показателят е нараснал 
8.5 пъти на годишна база и 
през първите шест месеца 
на 2010 г. достига 14.9 млн. 
лв. Основният валутен риск 
пред компанията е свързан с 
промяна на японската йена, 
се казва в доклада за дей-
ността на бургаския порт. 

Финансовите пасиви на 

бургаското пристанище, ко-
ито са правителствен заем, 
деноминиран в йени, са се 
увеличили с 12.8 млн. лв. до 
68.4 млн. лв.

Сметка за първите шест 
месеца на годината показ-
ва, че японската валута е 
поскъпнала с 18% спрямо 
българския лев. Към 30 юни 
2010 г. йената е с 20% по-
скъпа от лева спрямо 30 юни 
2009 г., показват сметките на 
база официалните курсове 
на БНБ на 30 юни миналата 
и тази година. 

застраховане
Основен проблем за ком-

паниите, които са теглили 
кредити в йени, е липсата на 
достатъчно хеджиране. 

Ако дружествата са взели 

кредита от началото на 
миналата година и не са 
се хеджирали, вече ще са 
на загуба, обяснява Ма-
нолов. 

Използването на хеджи-
ране от български ком-
пании е много слабо, ка-
тегорични са финансови 
експерти. То е прилагано 
от някои от дружества-
та, чийто бизнес зависи 
от цената на металите. 
Застраховането срещу 
курсови разлики обаче 
е много слабо използва-
но. Причината е отново в 
кризата и недостигът на 
средства, от една страна, 
и липсата на „навик” за 
използването на подобен 
род инструменти. 

мирослав иванов

Докога автомобилното 
застраховане ще е двигател 
на българския пазар

Ще се свие ли още пазарът 
след въвеждането 
на косвен данък от �%

Готови ли са компаниите 
за новите европейски регулаторни 
рамки � Директива Платежоспособност ІI

Застраховане на финансови 
рискове
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ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА 
И ПЕРСПЕКТИВИ 
ПРЕД ЗАСТРАХОВАНЕТО 
В БЪЛГАРИЯ

Дискусионен форум

�� септември ���� г.,
�:�� ч.,
Гранд Хотел София,
зала Триадица �

Японската валута покори 
15-годишен връх 
Централната банка в 
страната остави лих-
вата без промяна

Йената отбеляза 15-годи-
шен връх спрямо долара 
вчера при 83.53 USD/JPY. 
За поредното, този път 
рекордно поскъпване на 
японската валута допри-
несоха коментарите на уп-
равителя на Bank of Japan 
Масааки Ширакава, че не 
е изненадан от силната 
йена и банката няма да 
реагира на краткосрочните 
движения на пазара. Това 
опроверга настроенията от 
края на миналата седмица, 
че централната банка на 
страната ще интервенира 
на международния валу-
тен пазар с цел да понижи 
стойността на йената и да 
я направи конкурентна на 
чуждите валути, така че да 
се подпомогне износът. 

Централната банка на 
страната остави основна-
та лихва без промяна при 
нивото от 0.10%. Реше-
нието е било гласувано 
единодушно от шефовете 
на банката. 

След заседанието в офи-
циалните коментари на 
банката беше обявено, че 
националната икономика 
дава сигнали за умере-
но възстановяване, но от 
банката следят обстанов-
ката и „ще предприемат 
навременни действия по 
подходящия начин, ако е 
необходимо”. В комента-
ра си от банката изтъкна-
ха, че трябва да се обърне 
внимание на негативните 

рискове пред японската 
икономика. По отношение 
на глобалната икономика 
единственият коментар от 
банката беше, че несигур-
ността около прогнозата за 
икономическия растеж на 
САЩ нараства.

Шефовете на Bank of 
Japan не обявиха никакви 
планове за облекчаване на 
монетарната политика в 
страната. 

Миналата седмица в стра-
ната се появиха спекула-
ции, че централната банка 
на страната може да пред-
приеме ново облекчаване 
на монетарната си полити-
ка чрез поредица от мерки, 
сред които изкупуването 
на държавни облигации, 
намаляването на лихвените 
проценти или обявяването 
на допълнителни планове 
за кредитиране. 

▶ масааки Ширакава                 Снимка BloomBerg



Пет дружества от 
Sofix увеличиха  
свободните си акции
Най-много намалява  фрий-флоутът  
на „Индустриален холдинг България”
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Пет компании от включе-
ните в базата на Sofix са 
увеличили свободно тър-
гуемите си акции, показват 
публикуваните на сайта на 
БФБ нови коефициенти на 
сините чипове. Данните 
за фрий-флоута са към 1 
септември 2010 г. и влизат 
в сила от 20 септември.

нагоре
Най-много се повишават 
свободните акции на фар-
мацевтичния холдинг „Со-
фарма” АД. Фрий-флоу-
тът на компанията достига 
38.04%, като се е повишил 

с 13.19% през последните 
три месеца. Въпреки тър-
говото предложение към 
миноритарните акционери 
в „Оргахим” АД, което тече 
в момента, фрий-флоутът 
на русенското предприя-
тие се повишава с 5.85% и 
към 1 септември достига 
29.75%.

Свободно търгуемите 
книжа на инженеринговата 
компания” Енемона” АД са 
се увеличили с 2.52% през  
последните три месеца и ве-
че достигат 24.04%. Фрий-
флоутът на финансовите 
холдинги „Еврохолд Бъл-

гария” АД и „Химимпорт” 
АД се повишава съответно 
с 0.65 и 0.04%. При първо-
то дружество свободните 
акции са 37.11%, а при вто-
рото - 20.09%.

надолу
Два от сините чипове са 
намалили фрий-флоута си. 
Най-силно е понижението 
при „Индустриален хол-
динг България” АД, къде-
то показателят се свива с 
6.86% до 48.12%. Свобод-
но търгуемите акции на 
„Каолин” АД са намалели 
с 0.7% до 21.24%.

Според новите крите-
рии за влизане в базата на 
Sofix, които бяха одобрени 
в началото на юли от но-
вото ръководство на БФБ, 
минималното количество 
свободно търгуеми акции 
на сините чипове трябва да 
бъде 15% от 1 септември 
2010 г. Според последни-
те данни под новия праг 
остават КТБ АД, „Трейс 
Груп Холд” АД и „Олов-
но-цинков комплекс” АД. 
Шефовете на оператора 
решиха да намалят броя 
на компаниите в Sofix от 
20 на 15.

Проектът предвижда 
рехабилитация на 
участък с дължина 
26.8 км за сумата  
от 7 млн. лв. 

„Пътстрой” днес започва 
рехабилитация на пътния 
участък от кв. Бистрица 
до с. Ковачевци. Трасето е 
част от третокласната пътна 
мрежа, която се ремонтира 
със средства по Оперативна 
програма „Регионално раз-
витие”. Фирмата спечели 
изпълнението на общест-

вената поръчка с предло-
жената най-ниска цена за 
строителните дейности. 
„Пътстрой” ще ремонтира 
участъка за 7 700 078 лв., 
а работата по него трябва 
да приключи в срок от 5 
месеца.

ремонтът
Проектът включва рехаби-
литация на 26.8 км трето-
класен път, който свързва 
Южната дъга на Около-
връстния път на София и се-
лата Бистрица, Железница и 
Ковачевци. Трасето е алтер-

нативен път за пътуващите 
от София до Самоков или 
Дупница, като осигурява 
достъп до курортния ком-
плекс „Боровец”. Досега 
по третокласния път са из-
вършвани само частични 
ремонтни дейности, които 
са включвали аварийно въз-
становяване на свлачищни 
участъци. В по-голямата 
си част пътят не притежава 
необходимата носимоспо-
собност и е необходимо 
полагане на допълнителни 
усилващи пластове по ця-
лата дължина. 

Други дейности
В населените места на 
участъка са развити седем 
големи кръстовища. Про-
ектът предвижда там да 
се направят допълнителни 
ленти и шлюзове. В нача-
лото и в края на пътния 
участък ще бъдат монти-
рани билбордове по евро-
пейски образец, обявяващи 
стойностите и сроковете на 
рехабилитационните дей-
ности. Тази дейност също 
се финансира по оператив-
ната програма. 

николета Цветкова

„Пътстрой 92” ще ремонтира пътя  
до Железница и Ковачевци

Собствениците на големи 
фамилни компании  
се събират в София
През ноември сто-
лицата ще бъде 
домакин на засе-
данието на борда 
на директорите на 
Международната 
асоциация на фа-
милния бизнес

В края на ноември в София 
ще пристигнат собствени-
ците на едни от най-голе-
мите семейни компании в 
света, сред които Bonnier 
Group, Lombard Odier, IMD 
Group и др. Поводът на 
посещението им е годиш-
ното заседание на борда 
на директорите на Меж-
дународната организация 
на фамилния бизнес (FBN 
International), на което сто-
лицата ще бъде домакин. 
Това съобщи председате-
лят на Сдружението на фа-
милния бизнес в България 
Христо Илиев. Това стана 
на втората официална сре-
ща на „Следващото поко-
ление” в родната организа-
ция, която се проведе през 
уикенда в Созопол. 

В България
„През 2009 г. българските 
компании, които членуват 
в нашето сдружение, са 
имали оборот от близо 1 
млрд. лв. и са се грижили 
за прехраната на 10 хил. 

българи”, казва Илиев. 
По данни на българското 
сдружение на фамилния 
бизнес най-големите и 
стабилни семейни ком-
пании у нас са създадени 
в началото на 90-те годи-
ни и в нито една от тях 
щафетата не е предадена 
изцяло на следващото по-
коление. 

Едно от големите пре-
дизвикателства пред след-
ващото поколение е да 
спечелят уважението не 
само на родителите си, но 
и на служителите в семей-
ната компания, констати-
рат от организацията.

младите мениджъри
Статистиката сочи, че 45% 
от младите наследници на 
семеен бизнес са учили 
в чужбина. Най-често се 
избират университети в 
Европа. На Стария конти-
нент има учебни заведения 
с дългогодишна история, а 
разстоянията позволяват 
на децата да са близо до 
България и активно да 
участват в живота на фа-
милията и нейния бизнес, 
споделят родителите им. 
За съжаление университе-
тите в България не пред-
лагат специалност, която 
подготвя младите за упра-
вление на семеен бизнес, 
казват от Сдружението на 
семейния бизнес.

„Софарма” 
започна обратните 
изкупувания
Компанията е придо-
била за месец 198 хил. 
собствени акции 

„Софарма” е изкупила  
198 580 собствени книжа 
през август по време на пър-
вата процедура по обратно 
придобиване на собствени 
акции. Това стана ясно от 
съобщение на дружеството 
до КФН и инвестиционната 
общност. Средната цена, по 
която са придобити книжа-
та, е 3.94 лв. за брой. 

начало
Процедурата по обратното 
изкупуване беше официал-
но стартирана в началото 
на миналия месец. В нея ще 
бъдат изкупени до 3.96 млн. 
акции, което е 3% от капи-
тала на фармацевтичната 
компания. Самата процеду-
ра беше одобрена на общо 
събрание на акционерите. 
Предварително заложеният 
диапазон на сделките с об-
ратно изкупуване трябваше 
да бъде между 3.50 и 5.50 
лв. за брой. 

промяна
Протоколът от общото съ-
брание обаче показва, че по 
предложение на финансо-
вия директор на „Софарма” 
Борис Борисов, участвал 

в общото събрание като 
представител на акционера 
„Телсо”, долната границата 
е смъкната на 2.50 лв. за 
брой. 

Цел
Целта на обратното изку-
пуване е размяна на акции 
при предстоящото вливане 
на „Българска роза Севто-
полис” в „Софарма”. Ос-
вен нея в структурата на 
софийската фармацевтич-
на компания предстои да 
се влеят още „Унифарм” 
и „Медика”. По време на 
вчерашната борсова сесия 
акциите на фармацевтич-
ната компания, която е част 
от базата за изчисляване на 
водещия индекс на капита-
ловия пазар у нас Sofix, за-
губиха 0.51% от стойност-
та си до 3.92 лв. за брой. 
През официалния пазар на 
Българската фондова борса 
бяха прехвърлени 6439 лота 
на „Софарма”. 

3.94
▶ лв. за акция е средната 
цена на обратно придо-
бити собствени акции 
при първата процедура 
от Софарма

Две от компаниите в базата на водещия индекс са намалили фрий-флоута си            Снимка БоБи Тошев▶



Стефан Грийн  
ще се присъедини 
към екипа  
на Дейвид  
Камерън  
от следващата 
година

Председателят на борда 
на директорите на британ-
ската банка HSBC Стефан 
Грийн ще замени лондон-
ското Сити с политиката. 
Промяната бе обявена от 
трезора вчера, а постът 
му в правителството на 
Дейвид Камерън ще бъде 
министър на търговия-
та и инвестициите, пише 
Financial Times. 

За мен ще бъде чест да 
служа на правителство-
то на Нейно величество, 
особено във важни секто-
ри като търговията и ин-
вестициите, каза той след 
назначението си.

Нов пост
Грийн ще заеме новия си 
пост от началото на след-
ващата година, а от HSBC 
коментираха, че дотогава 
ще бъде обявен официално 
и неговият заместник. За-
сега обаче няма яснота кой 
ще замени председателя на 
борда на банката. Самият 
Грийн заема позицията от 
2005 г. насам, а преди това 
е бил главен изпълнителен 
директор на британския 
трезор. Плановете му бяха 
да остане на поста си поне 
до 2012 г. 

Идеи
Сред най-вероятните него-
ви заместници е настоящи-
ят изпълнителен директор 
Майкъл Джогхаген, комен-
тират анализатори. Дру-
гите опции са лидерът на 
инвестиционното подраз-
деление на банката Санди 
Флокхарт и финансовият 
й директор Дъглас Флинт. 
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Банкер става търговски  
министър на Великобритания

Chevron и ВР ще търсят нефт в Китай 

3
▶ блока от Южнокитай-
ско море ще си поделят 
двете компании.  
Chevron спечели по-голяма-
та част от правата  
за добив

Бившият шеф 
на компютърния 
производител ще 
управлява част от 
бизнеса на новия си 
работодател

Напусналият принудител-
но заради секс скандал 
главен изпълнителен ди-
ректор на Hewlett-Packard 
Марк Хърд се присъеди-
нява към Oracle. Назна-
чението му беше обявено 
от основателя и главен из-
пълнителен директор на 
компанията Лари Елисън, 
с когото двамата са близки 
приятели. 

позиция
Новата позиция на Хърд 
ще бъде съпрезидент на 
Oracle. Той ще замени на-
пусналия Чарлз Филипс 
и ще бъде на едно ниво в 
корпоративната структура 
със Сафра Кац. Двамата 
ще отговарят за развитието 
на компанията, известна 
с базите си данни и соф-
туера за управление на 

бизнеса, но ще бъдат пряко 
подчинени на Елисън. Той 
продължава да управлява 
Oracle, въпреки че е на-
малил значително всеки-
дневните си задължения в 
компанията. 

Скандал
Хърд беше принуден да на-
пусне HP в началото на ав-
густ, след като срещу него бе 
заведено дело за сексуален 
тормоз. То разкри неточ-
ности при попълването на 
отчетите за разходите на 
бившия главен изпълните-
лен директор на водещия 
компютърен производител 
в света за периода 2007-2009 
г. Тогава той е работил съв-
местно с подизпълнителката 
в областта на маркетинга 
Джоди Фишер, с която са 
свързани неточностите в от-
четите му.  Марк се справяше 
чудесно в HP, сигурен съм, 
че ще продължи в същия 
дух и с Oracle, коментира 
Елисън новото попълнение в 
редиците на компанията си. 
Той притежава над 32% от 
капитала на технологичния 
гигант. 

Марк Хърд  
смени HP с Oracle

Barclays промени топмениджмънта
Робърт Даймънд 
поема поста главен из-
пълнителен директор 
на банката от април 
2011 г. 

Изненадващи промени във 
висшия си мениджмънт 
обяви британската банка 
Barclays вчера. Считано от 1 
октомври, Робърт Даймънд-
младши ще поеме поста 
зам. главен изпълнителен 
директор, който ще заема 
до 31 март 2011 г. Тогава 
настоящият шеф на трезора 
Джон Варли ще се оттегли 
и ще бъде сменен от новия 
си заместник, обявиха от 
една от най-големите банки 
на Острова. Смените обаче 
изненадаха и анализатори-
те, и инвеститорите.  

Състезание
Даймънд беше един от пре-
тендентите за поста главен 
изпълнителен директор още 
през 2003 г., но тогава го из-
превари Варли. Той е сред 
водещите причини за изку-
пуването на американския 
бизнес на Lehman Brothers 
от страна на Barclays през 
2008 г. Сред основните му 

отговорности в британската 
банка до момента обаче 
е било инвестиционното 
банкиране.

Овакантеният пост на но-
вия главен изпълнителен 
директор на британската 
банка ще бъде зает от се-
гашните му заместници 
Рич Ричи и Джери дел Ми-
сие, които ще управляват 
Barclays Capital.

противоречие
Самият Даймънд е дос-
та противоречива личност 
сред финансовите среди в 
Лондон. Една от причините 
за това е огромната му за-
плата, коментира Wall Street 
Journal. Той обаче ще поеме 
управлението на една от 
най-големите инвестици-
онни банки в света, която 
контролира огромен бизнес 
както в Канари Уорф в Лон-
дон, така и на Таймс Скуеър 
в Ню Йорк. Сред другите 
й водещи бизнеси са кре-
дитните карти. Дейността 
на Barclays се простира в 
общо 50 държави по света. 
Скептицизмът около на-
значението му идва от 
факта, че досега дейност-
та на Даймънд е била 

съсредоточена главно в 
инвестиционното банки-
ране, което не е единстве-
ната сфера на дейност на 
Barclays. Според анали-
затори той няма особено 
голям опит в търговското 
банкиране, както и при 
бизнеса с кредитни карти, 
които носят голяма част 
от приходите на банката 
в САЩ и Европа. 

Звеното, управлявано от 
Даймънд, обаче е с най-
голям дял от печалбата на 
Barclays за последните ня-
колко тримесечия. Целта на 
предшественика му беше 
именно да намали зависи-
мостта на трезора от ин-
вестиционното банкиране 
заради непостоянните му 
резултати. 

Освен това фактът, че 
Даймънд е американец, 
също не беше възприет 
особено позитивно от фи-
нансовата общественост в 
Лондон. Той беше разтъл-
куван от анализатори като 
знак, че банката ще насоч-
ва все повече усилия към 
американския пазар, което 
най-вероятно ще стане чрез 
изкупуване на голяма тър-
говска банка от САЩ. 

Компаниите спечели-
ха правото да работят 
в Южнокитайско море

Американският енерги-
ен гигант Chevron спече-
ли правото да търси нефт 
на площ от почти 21 хил. 
кв. км в Китай, съобщава 
Reuters. Компанията ще ра-
боти в басейна Пърл ривър 
на Южнокитайско море, 
става ясно от официално 
съобщение, цитирано от 
агенцията. 

плановe
Chevron ще работи в Ки-
тай посредством местното 
си подразделение, което е 
спечелило одобрението да 
търси суровината общо в 3 
блока. В 2 от тях компания-
та е придобила 100% право 
на добив, докато в третия за 
американците са останали 
59%, става ясно от съоб-
щението. Останалите 41% 
ще бъдат предоставени на 
British Petroleum. Правата 
за провеждането на изслед-
ванията в Южнокитайско 

море са били спечелени 
от Devon Energy China, но 
финансовите параметри по 
сделката не са оповестени. 

Технологии
Американската компания 
ще заложи на вече познати 
технологии за сондиране по 
време на проучванията си в 
Китай, а правата за добив 
ще бъдат поделени с China 
National Offshore Oil Corp.
Chevron развива дейност-
та си в Китай вече почти 
половин век. В момента 

компанията си партнира с 
местната национална неф-
тена компания в района на 
Южнокитайско море. 

робърт Даймънд ръководи най-печелившото звено на Barclays - подразделение-
то за инвестиционно банкиране
▶

марк Хърд се радва на подкрепата на основателя на 
новия си работодател Oracle 
▶

Стефан Грийн изненада HSBC с решението си да се 
заеме с политика
▶

Засега обаче от банката 
отказват да коментират 
кой ще заеме позицията 

председател на борда на 
директорите от началото 
на следващата година. 

Снимки bloomberg
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т   7,660.00     7,670.00  
Калай LME USD/т   21,370.00     21,350.00  
Олово LME USD/т   2,159.00     2,175.00  
Цинк LME USD/т   2,145.00     2,175.00  
Алуминий LME USD/т   2,148.00     2,178.50  
Никел LME USD/т   21,905.00     21,975.00  
Алуминиева сплав LME USD/т   2,280.00     2,160.00  

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1257,9 1258,9
Сребро LME USD/тр.у. 19,97 19,99
Платина LME USD/тр.у. 1556 1566
Паладий LME USD/тр.у. 526 533
Родий LME USD/тр.у. 2,080.00 2,280.00

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 73,25 -
Брент ICE USD/б 76,77 -
Газьол ICE USD/т 653 -
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,79 -
Гориво за отопление NYMEX USD/gal. 2,04 -
Пропан NYMEX USD/gal. 0 0

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 272,32
Царевица Yellow CBT USD/т 182,86
Ечемик Feed ASX USD/т 189,59
Памук No.2 NYBOT USD/т 2003,97
Какао  NYBOT USD/т 2,745.00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4041,01
Соя No.2 ICE USD/т 380,24
Захар White NYSE LIFFE USD/т 552,70

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.09.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 8.09.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,4 0,01112
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,89 0,04538
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,47 0,02985
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,52 0,01627
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,26 0,01993
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,91 -0,00897
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,63 0,00000
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,35 0,00452
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,98 0,01492
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69 0,00110
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,83 -0,04680
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,7 0,00880
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,28 0,00827
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,83 0,02567
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,3 0,00674
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76 -0,00272
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,18 0,00904
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,91 0,02268
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,48 -0,00063
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,11 0,01466
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,44 0,03012
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,97 0,01873
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,56 -0,01320
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,98 0,01624
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,1 -0,00121
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,14 0,00613
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,92 0,03468
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,02 0,00331
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,53 0,01077
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,11 -0,00175
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1911,46 3,93000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 8.09.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

N/A 13.4533 12.3407 8.6619 
321.9137 N/A 12.2982 8.6322 
323.5176 13.3405 N/A 8.5896 
323.5176 13.3405 12.2377 N/A 
 

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	7/09/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,146350 € 1,169277 € 1,140618
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,877740 € 0,895295 € 0,873351

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,843283 € 0,860149 € 0,839067

Цените са валидни за поръчки, подадени на 1/09/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	8/09/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,138905 лв. 1,138905 лв. 1,138905 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 8/09/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

6.09.2010	г.

157,49 156,72 155,95 155,57 153,65 153,65   
12,06 12,01 11,95 11,92 11,77 11,77   
87,14 86,72 86,29 85,87 84,60 84,60   
99,78 99,29 98,81 98,32 96,87 96,87   
771,79 768,04 764,30 760,55 749,31 749,31   
163,59 162,81 162,03 161,25 155,80 155,80   
80,17 79,79 79,40 79,02 77,09 77,09   
153,90 153,16 152,42 151,68 147,98 147,98   
301,78 300,34 298,91 297,47 287,41 287,41   
199,46 198,51 197,56 196,61 189,96 189,96   
233,21 232,09 230,98 229,87 222,10 222,10   
81,92 81,53 81,14 80,75 78,02 78,02   
236,30 235,18 234,05 232,93 225,05 225,05   

до	15.00	ч.	на	3.09.2010	г.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,2848 1,2849 1,2862 1,2734

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,82055 0,82069 0,82275 0,81674

ЯПОНСКА йЕНА JPY 109,63 109,65 110,31 109,25

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3313 1,3316 1,3451 1,3272

НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,933 7,9362 7,9685 7,914

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,4846 9,4884 9,5315 9,4783

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3387 1,3392 1,3394 1,328

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4373 1,4378 1,4409 1,4273

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,77 280,09 282,15 279,52

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,815 24,849 25,018 24,768

РУСКА РУБЛА RUB 39,1575 39,1748 39,1888 39,0454

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9902 3,9915 4,0117 3,9868

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 6.09.2010 г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7694 4.7932 4.9602  4.7694 4.6740   -7.38% 15.33% -11.94% -24.53% 21.01.2008
фонд в акции 6.7986 6.8326 7.0705  6.7986 6.6626   -4.02% 14.04% -3.71% -13.67% 23.01.2008
високодоходен 10.1431 10.2952 10.5488  0.0000 0.0000   0.83% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2676    2.2676    -9.02% 27.91% -15.39% -56.35% 12.11.2007
балансиран 2.6949    2.6949    -9.40% 24.57% -14.58% -49.64% 12.11.2007

паричен пазар 11.2573  11.2517  11.2348 11.2461 11.2461 11.2517 4.74% 0.12% 7.06% 6.35% 06.10.2008
балансиран 10.8080  10.7542  10.6467 10.7004  0.0000 0.42% 4.09% 1.42% 3.92% 06.10.2008
фонд в акции 10.0202  9.9703  9.8207 9.8706  0.0000 -3.02% 8.58% -2.97% -0.16% 06.10.2008
             
балансиран 13.5180    13.3842    -0.28% 5.72% 0.87% 6.35% 14.12.2005
фонд в акции 7.8265    7.7490    -7.49% 11.06% -14.31% -4.94% 01.03.2006
фонд в акции 4.8285    4.7807    -18.32% 12.65% -17.60% -16.10% 21.06.2006
фонд в акции 7.8175    7.5898    -4.17% 12.47% 1.90% -10.09% 05.02.2008
фонд в акции 11.3184    10.9887    7.08% 12.83% 11.59% 3.72% 05.02.2008
паричен пазар 12.0103    12.0103    5.87% 0.13% 8.83% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.2156    80.9313  81.2156  -2.07% 1.97% -4.51% -4.95% 20.11.2006
фонд в акции 47.1183    46.8827  47.1183  -9.21% 3.17% -14.33% -13.93% 20.11.2006
фонд в акции 62.9014    62.5869  62.9014  -8.76% 4.46% -5.71% -12.66% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.1642    96.7026    -5.09% 3.32% -4.43% -0.72% 04.01.2007
балансиран 79.5705    78.3859    -4.64% 2.20% -5.36% -7.33% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30961    1.30699    4.77% 0.81% 6.80% 5.79% 01.12.2005
балансиран 1.07121    1.06481    -0.75% 4.84% -0.92% 1.39% 01.12.2005
фонд в акции 0.74048    0.72948    -5.27% 10.32% -6.76% -6.63% 01.03.2006
фонд в акции 0.74379    0.73935    1.34% 2.70% 3.04% -11.24% 07.03.2008
ниско рисков 1.04807    1.04493    2.17% 0.39% 3.64% 3.41% 07.05.2009

балансиран 101.0708    100.0652    -2.11% 7.23% -3.42% 0.12% 07.12.2005
балансиран 106.8801    105.8167    -3.09% 6.01% -5.67% 1.37% 06.03.2006
фонд в акции 86.1236    84.8414    -4.92% 10.43% -6.03% -1.56% 20.06.2005
паричен пазар 121.8875    121.8875    6.10% 0.55% 7.34% 7.17% 31.10.2007
ниско рисков 93.8890    93.5138    4.00% 2.65% -1.98% -2.44% 01.02.2008
ниско рисков 106.2428  106.1367  105.8183  106.1367  3.63% 1.12% 4.96% 5.14% 01.07.2009

балансиран 4.6689     4.6409     -5.06% 8.41% -5.80%*** 4.63% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9305  0.9259  0.9236   0.9190     -12.56% 14.21% -16.71%*** -6.26% 01.06.2009

ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.6799     17.5565     -5.61% 7.30% -9.77% 10.09% 28.09.2004
фонд в акции 11.0115    10.8585     -9.77% 10.24% -15.29% 1.94% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1936     1.1760     -7.87% 12.52% -4.45% 1.85% 10.05.2004
фонд в акции 0.7629     0.7516    9.34% 21.60% 25.08% -7.01% 04.10.2006
фонд в акции 0.9822     0.9677    12.02% 21.97% 8.68% -1.17% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.3898  130.1949  129.9350    3.16% 3.27% 5.13% 6.21% 04.05.2006
балансиран 14.1912  14.1912  14.0507    -5.70% 8.27% -7.66% 1.89% 17.12.2004
фонд в акции 0.7348  0.7276  0.7204    -1.93% 15.45% -5.85% -7.27% 04.05.2006
             
балансиран 794.9527    789.0054    1.93% 5.66% 6.75% -8.88% 09.05.2008
фонд в акции 711.5831    706.2596    0.37% 7.07% 7.18% -12.45% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2900    11.2900    3.87% 1.72% 6.34% 2.67% 30.01.2006
балансиран 117.1834    117.1834    -2.36% 5.81% -2.02% 1.78% 30.01.2005
фонд в акции 6.5297    6.5297    -7.30% 12.29% -7.68% -8.84% 30.01.2006
фонд в акции 10.0093    10.0093    -0.59% 2.46% 0.57% 0.06% 30.01.2009

фонд в акции 8.6968    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5127  0.5101  0.5075    -2.62% 7.67% -4.78% -21.39% 19.11.2007
балансиран 0.7413  0.7387  0.7361    -0.70% 3.42% -1.23% -10.26% 19.11.2007
ниско рисков 0.9944  0.9929  0.9914    3.11% 1.09% 4.41% -0.26% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2608  1.2589 1.2570    4.09% 0.28% 6.70% 5.28% 16.03.2006
консервативен 1.2841  1.2803 1.2765    4.77% 0.99% 8.12% 5.68% 16.03.2006
балансиран 0.8666  0.8631 0.8596    -0.33% 3.91% 0.57% -3.24% 16.03.2006
фонд в акции 0.6366  0.6334 0.6302    -5.66% 7.24% -4.95% -9.71% 16.03.2006
балансиран 0.7247  0.7218 0.7189    -5.05% 4.35% -6.95% -11.95% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0294  1.0294 0.9779    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1783                                                                  1.1783  2.85% 0.22% 4.11% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0238    до 90 дни  над 90 дни  0.94% 3.83% 3.43% 0.27% 12.09.2005
     1.0085  1.0187      

балансиран 7.5010   7.5010    -8.68% 10.63% -5.88% -6.16% 01.03.2006
фонд в акции 6.4742   6.4742    -7.65% 11.39% -6.42% -9.16% 01.03.2006
фонд в акции 2.9400   2.9400    4.83% 15.83% 10.06% -30.03% 05.04.2007
консервативен 10.4470   10.4470    0.17% 1.76% 1.71% 2.55% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7652 0.7614 0.7596        0.7539                   0.7539 0.7577  0.7388 3.90% 12.43% -0.22% -6.36% 22.05.2006
фонд в акции 0.4191 0.4170 0.7596        0.4129                   0.4129 0.4150  0.4046 0.46% 16.62% 1.90% -23.19% 02.05.2007
                         за поръчки до 250 000 евро                       за поръчки над 250 000 евро                                                                                      Цена        
фонд в акции 105.8979  104.5970                                                         103.8164   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.7909    320.3097    2.79% 0.30% 4.38% 7.12% 17.11.2003
ниско рисков 13.2741    13.2077    2.34% 2.79% 4.12% 6.21% 27.12.2005
балансиран 12.1165    11.9953    0.71% 5.96% 2.01% 4.17% 27.12.2005
фонд в акции 8.5046    8.4196    -1.37% 12.28% -0.77% -3.23% 07.09.2005
балансиран 20.8029    20.8029    2.58% 4.12% 3.43% 1.36% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5096    6.4771    -3.81% 5.56% -7.80% -12.34% 01.06.2007
балансиран 7.8901    7.8506    -3.10% 5.25% -6.13% -7.01% 01.06.2007
консервативен 11.5923    11.5634    6.61% 2.98% 10.32% 4.96% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1810    1.1574    -3.47% 5.38% -2.74% 4.28% 18.09.2006
балансиран 1.0398    1.0294    -1.29% 3.56% -0.76% 1.76% 10.06.2008

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	07.09.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0238	лв. 1.0085	лв. 1.0187	лв. 0.94% 3.43%

Сентинел	-	Рапид 1.1783	лв. 1.1783	лв. 2.85% 4.11%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	3	септември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26
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Суровият 
петрол с 
доставка 

през октомври загуби 
1.71% по време на су-
трешната сесия в Ню 
Йорк. Черното злато 
се понижи до 72.99 
USD/б заради спеку-
лации, че търсенето 
на гориво в САЩ ще 
намалее

По време на 
борсовата 
сесия във 

вторник водещият 
индекс на борса-
та в Токио изтри 
над 75 пункта от 
стойността си. В 
основата на спада 
бяха акциите на 
японските автомо-
билостроители

индекс на деня

0.81
▶ процента загуби японският 
бенчмарк Nikkei 225 и се смък-
на до 9226 базисни пункта

Стока на деня

0.70
▶ процента добави зла-
тото по време на сесия-
та в Ню Йорк и достиг-
на 1259.40 USD/тр.у.

“Химимпорт” и “Зърнени храни” 
напомпаха оборота на борсата
Сделки с акции на 
“Химимпорт” АД и 
“Зърнени храни Бъл-
гария” АД формираха 
82.2% от общия оборот 
на Българската фондо-
ва борса. В редовната 
сесия обикновените 
акции на “Химимпорт” 
бяха най-търгувани, 
като общо 349 061 лота 
смениха собственика 
си. Книжата се повиши-
ха с 1.22% до 2.49 лв. 
за брой. За сделки по 
позицията бяха изхар-
чени 863.5 хил. лв. при 
общ оборот на БФБ от 
1.88 млн. лв.  

Прехвърлени бяха и 
25 380 привилегирова-
ни акции на холдинга, 
които на регулирания 
пазар достигнаха 2.47 
лв. за акция, след като 
се повишиха с 2.83%. 
Освен това на извънре-
гулирания пазар минаха 
90 хил. привилегирова-
ни книжа на “Химим-

порт”, които обаче бяха 
изтъргувани на цена 
1.243 лв. за акция.
На извънрегулирания 
пазар бяха прехвърле-
ни и 1 002 000 лота на 
“Зърнени храни Бълга-
рия” АД, което е в порт-
фейла на “Химимпорт”. 
За сделки по позицията 
на извънрегулирания 
пазар бяха изхарчени 
502 хил. лв. 

В редовната търго-
вия по позицията на 
агрокомпанията минаха 
9620 лота, като цената 
на затваряне се повиши 
с 0.84% до 0.60 лв. за 

акция. Три от четирите 
индекса на капиталовия 
ни пазар се понижиха, 
като единственият свет-
нал в зелено беше широ-
кият BG40. Измерителят 
се повиши минимално с 
0.08% до 112.17 пункта. 
Бенчмаркът на АДСИЦ 
BGREIT се понижи най-
силно и загуби 0.61% до 
40.91 базисни точки. Ин-
дексът на сините чипове 
Sofix заличи 0.32% до 
391.55 пункта, а рав-
нопретегленият BGTR30 
се сви до 293.90 точки, 
след като загуби 0.46% 
от стойността си.

Най-силно се повиши-
ха книжата на русен-
ското “Спарки” АД, 
което добави 39.81% 
към пазарната си капи-
тализация. Мечките се 
подсладиха с книжата 
на “Захарни заводи” 
АД, след като отхапаха 
11.48% от стойността 
на акциите.

Бенчмаркът 
на АДСИЦ 

BGREIT се понижи 
най-силно и загуби 
0.61% до 40.91 
базисни точки

Само широкият индекс BG40 затвори с повишение▶

Фючър-
сите на 
златото 

с доставка през 
декември добавиха 
8.30 USD към стой-
ността си, след като 
спадът на акциите 
в Европа и Азия по-
виши търсенето на 
благородния метал

промяна

Суровият петрол с доставка през октомври продъл-
жи да се понижава заради спекулации, че търсенето 
на гориво ще намалее

▶

СНимка reUterS

Петрол
USD/б
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23,5998	 23,4863	 3707,4078	 371,8678	 22,6921	 3	670,7008	 364,5763

27,7971	 27,6635	 2950,7382	 102,0000	 26,728	 2921,523	 100

106,2432	 105,7324	 1102,2904	 80,4396	 102,1569	 1091,3766	 78,8624

16,6198	 16,5399	 1375,1251	 84,9428	 15,9806	 1361,51	 83,2773

36,7746	 36,5978	 3777,6500	 0,0000	 35,3602	 3740,2475	 0

29,1983	 29,0579	 909,0061	 85,5200	 28,0753	 900,006	 83,8431

28,0955	 27,9604	 1304,0167	 102,0000	 27,0149	 1291,1056	 100

23,0820	 22,9710	 1239,3811	 127,7337	 22,1942	 1227,11	 125,2291

42,6565	 42,4484	 1508,1905	 0,0000	 41,6161	 1500,6871	 0

44,5999	 44,3823	 1794,6622	 0,0000	 43,5121	 1785,7335	 0

	 15,9385	 1225,5599	 	 15,8592	 1219,4626	

	 27,5969	 1229,5275	 		 7,4596	 1223,4104

119,1059	 118,5249	 1194,6234	 0,0000	 116,2009	 1188,68	 				0

07.09.2010 г.
7.09.2010 г.

н е 	 с е		
предлага

н е 	 с е		
предлага

н е 	 с е		
предлага

143,5340	 142,8339	 1496,0265	 144,5637	 140,0332	 1488,5836	 1 4 3 , 1 3 2 4	

н е 	 с е		
предлага

н е 	 с е		
предлага
н е 	 с е		
предлага
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Канада е новият 
център на добивната 
промишленост

През първата половина на 
2010 г. Канада е изместила 
Австралия като най-пред-
почитаната инвестиционна 
дестинация в сферата на 
минната индустрия. Това 
става ясно от последното 
проучване на международ-
ната консултантска компа-
ния Ernst&Young, анализи-
раща добивния и металооб-
работващия сектор. Латин-
ска Америка също бележи 
повишен интерес. През 
следващата от половин до 
една година обаче концен-
трираността на сделките 
силно ще се диверсифицира 
по географски признак, ка-
то най-активни ще останат 
Африка и Централна Азия, 
прогнозира ръководителят 
на глобалния добивен и ме-
талообработващ център на 
Ernst&Young Майк Елиът. 

Консолидация
Една от тенденциите, които 
се очертават на сцената на 
минния сектор, е консоли-
дацията на северноамери-
канския пазар. Превесът 
на големите сделки пред 
първата половина на 2010 
г. ще се задържи и през 
второто полугодие, очак-
ват от Ernst&Young. Това 

Минната индустрия изживява 
разцвет по време на криза

сравнително лесният дос-
тъп до капитали позволява 
предприемането на по-ма-
щабни сделки.

Ръст
Въпреки икономическата 
криза секторът не показва 
признаци за забавяне, а, 
напротив - очакванията са 
за скок в обема и стойност-
та на сделките, пише още в 
доклада. Само през първата 
половина на 2010 г. броят 
транзакции в сектора е на-
раснал с 20% на годишна 
база до 544. Ръстът при 
стойността на сделките пък 
е бил 46% до 40.6 млрд. 
USD. Както през второто 
тримесечие, така и в края 
на първото полугодие стра-
тегическите и финансовите 
стимули, подклаждащи ак-
тивността на сделките по 
сливания и придобивания, 
остават силни. Тенденци-
ята е набралите още през 
2009 г. скорост транзакции 
да продължат да се увели-
чават и занапред, обобщава 
Елиът. Като ясен знак за 
това консултантът посочва 
факта, че обемът на очаква-
щите финализиране към 30 
юни стратегически сделки 
е 4 пъти по-голям от този в 
началото на годината.

Приоритети
Основен двигател на склю-
чените сделки в металодо-
бивната и минната индус-
трия остава сигурността 
на ресурсите, категоричен 
е Елиът. Това е приоритет 
номер едно за най-крупните 
купувачи - растящите ико-
номики на Китай, Япония, 
Индия, Сингапур и Южна 
Корея. Важни са обаче и па-
ричните потоци, достъпът 
до капитал и възможността 
за вертикална интеграция. 

Всъщност засилващата се 
императивност на тези из-
исквания е логична, особе-
но след като през второто 
тримесечие на годината две 
трети от минния сектор са 
завършили с негативен фи-
нансов резултат. Това обаче 
не е обезкуражило частния 
сектор, тъй като само през 
второто тримесечие на 2010 
г. 5 нови минни компании 
са се присъединили към 
Алтернативния инвестици-
онен  пазар (AIM) на Лон-
донската фондова борса. 
Това е най-високият отчетен 
брой от третото тримесечие 
на 2007 г. насам, става ясно 
от минало проучване на 
Ernst&Young. 

Кой иска кредити
Тъй като възможностите за 
получаване на банкови кре-
дити остават ограничени, 
най-предпочитаният източ-
ник за финансиране отново 
е набирането на капитал 
чрез финансовите пазари. 
Дълговото финансиране 
ще продължава да бъде от-
бягвано особено от средно 
големите компании още 
известно време, прогнозира 
Елиът. Към това насочва и 
статистиката за броя отпус-
нати кредити през първото 
полугодие - стойността им 
е по-ниска от тази за същия 
период на миналата година. 
Отпуснатите кредити пък 
масово не са с инвестици-
онна насоченост - едва 1/3 
от дълговете към банки не 
са предназначени за пре-
структуриране или разши-
ряване на съществуващите 
кредитни линии. Единстве-
ният знак за промяна идва 
от BHP Billiton и изтегления 
от Banco Santander, Barclays 
Capital, BNP Paribas, JP 
Morgan и Royal Bank of 

ТЕРИТОРИАЛНА ДИРЕКЦИЯ НА НАЦИОНАЛНА АГЕНЦИЯ ЗА ПРИХО-
ДИТЕ- ВАРНА

С Ъ О Б Щ Е Н И Е 

Подписаната Росица Тодорова Николова – старши инспектор по при-
ходите в качеството на провеждащ продажбата, на основание Заповед 
№ Д-1045/31.08.2010г.на директора на ТД на НАП - Варна, във вр. с чл. 3, 
ал. 1, т.12 (13) и ал. 4 и чл. 10, ал.1, т. 16 от Закона за Националната аген-
ция за приходите и чл. 243, 246 и 251, ал. 1 от Данъчно-осигурителния 
процесуален кодекс (ДОПК)

ОБЯВЯВА
Публична продажба чрез търг с тайно наддаване № 3/2010/Вн (2/2010/

Вн) по реда на чл. 251 – чл. 254 от ДОПК, на вещи, отнети и изоставени 
в полза на държавата от Митница Варна, Митническо бюро Добрич, 
Митническо бюро Шумен и Митническо бюро Силистра.

Оглед на вещите се извършва всеки присъствен ден от 13.09.2010г. 
до 17.09.2010г. включително от 9.30ч. до 12.30ч. по местонахожде-
нието им.

Депозитът за участие в търга се внася по банкова сметка на 
ТД на НАП – Варна:  IBAN:BG98IORT73773300320000, BIC: IORTBGSF в 
ТБ Инвестбанк АД до 20.09.2010г. за всяка вещ или група от вещи 
поотделно.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на ТД 
на НАП – Варна, бул. „Осми приморски полк” № 128 от 14.09.2010г. 
до 20.09.2010г. включително, от 9.30 ч. до 17.00 ч. в стая 114 или по 
пощата за всяка вещ или група от вещи поотделно.

Разглеждането на предложенията и продажбата ще се проведе от 
10.00 ч. на 23.09.2010г. в сградата на ТД на НАП – Варна, бул. „Осми 
приморски полк” № 128, ет.2, зала 203.

Плащането на цената се извършва по посочената банкова смет-
ка, в 7-дневен срок от продажбата след приспадане на внесения 
депозит.

Условията за провеждане на търга, списък на вещите, продажната 
им цена и размера на депозита са на разположение в сградата на  ТД на 
НАП – Варна, бул. „Осми приморски полк” № 128, ет.5, както и на стра-
ницата на НАП в Интернет: http://www.nap.bg

Телефон за контакт: 052/360734; 052/303419  

Уважаеми клиенти, 
ПОАД ”ЦКБ-СИЛА”АД Ви уведомява, че с Решение № 587-УПФ /02.09.2010 г,  

Решение № 588 - ППФ/02.09.2010 г. и Решение № 589-ДПФ/02.09.2010 г . на 
заместник – председателя на Комисията за финансов надзор, ръководещ 
управление „Осигурителен надзор”, бяха одобрени промени в Правилника 
за организацията и дейността на Универсален пенсионен фонд „ЦКБ-
СИЛА”, Правилника за организацията и дейността на Професионален 
пенсионен фонд „ЦКБ-СИЛА” и Правилника за организацията и дейност-
та на Доброволен пенсионен фонд „ЦКБ-СИЛА”. Извършените промени 
произтичат от изменение на нормативната уредба.

Можете да се запознаете с конкретните текстове на изменения-
та в Правилниците на официалната ни електронна страница с адрес: 
www.ccb-sila.com, както и в централния офис на Дружеството на адрес: 
гр.София, ул. ”Стефан Караджа” № 2 от 09.00 до 17.30 часа всеки работен 
ден.

се дължи на самата осо-
беност на икономиката на 
Северна Америка, където 

Scotland заем на стойност 
45 млрд. USD. Припом-
няме, че сумата е нужна 
на BHP, за да финансира 
враждебното придобиване 
на лидера в производството 
на калиеви торове, канад-
ската Potash.

Сделки на пазара
Категорично най-предпо-
читан начин за набиране 
на средства остава фондо-
вият пазар, като обемът на 
сделките в минния сектор 
остава най-висок на борси-
те в Австралия и Торонто. 
Борсата в Хонконг обаче е 
най-популярна сред бран-
ша най-вече защото тъкмо 
там се осъществи водещото 
първично публично предла-
гане в индустрията - това на 

UC Rusal за 2.2 млрд. USD. 
Растящото прибягване до 
IPO прозира и през статис-
тиката за първата половина 
на 2010 г. - броят им е дос-
тигнал 53, а стойността - 6.1 
млрд. USD. За сравнение за 
същия период на миналата 
година показателите са би-
ли съответно 19 и 1.8 млрд. 
USD. В противоположна на 
IPO-тата посока се движи 
търговията с облигации. 
С 30% на годишна база 
са спаднали приходите от 
издадени емисии най-вече 
защото самите емисии са 
намалели значително, отчи-
та докладът. Лидер остава 
Китай с малко повече от 
една трета от целия пазар 
- 34% от общо 26.4 млрд. 
USD. 

 една от тенденциите на 2010 г. е силната консолидация на северноамериканския пазар, установява консултантската компания 
Ernst&Young Снимка reuters

▶

 Приоритет номер едно при сключването на сделки 
в металодобивната и минната индустрия остава 
сигурността на ресурсите, смятат консултантите

Снимка bloomberg

▶
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Как се облагат възнаграждения 
за правна помощ с ДДС

По силата на чл. 25, ал. 4 от Закона за 
данък върху добавената стойност (ЗДДС) 
при доставка с периодично, поетапно или 
непрекъснато изпълнение всеки период 
или етап, за който е уговорено плащане, се 
смята за отделна доставка и данъчното 
събитие за нея възниква на датата, на която 
плащането е станало дължимо. В случая, 
когато доставките с периодичен характер 
(например процесуално представителство, 
включващо неколкократно явяване на 
съдебни заседания в една фаза/инстанция 
на процес), които се отчитат с един общ 
отчет от адвоката и се издава едно решение 
от НБПП, данъчното събитие по силата на 
закона следва да възникне на датата, на 

На основание чл. 113 от ЗДДС всяко 
данъчно задължено лице доставчик е 
длъжно да издаде фактура за извършената 
от него доставка на стока или услуга или 
при получаване на авансово плащане преди 
това освен в случаите, когато доставката се 
документира с протокол по чл. 117 от ЗДДС. 
На основание чл. 113, ал. 4 от ЗДДС 
фактурата се издава задължително не 
по-късно от 5 дни от датата на възникване 
на данъчното събитие за доставката, а в 
случаите на авансово плащане за услугата - 
не по-късно от 5 дни от датата на 
получаване на плащането. Освобождаване 
от това задължение е предвидено в чл. 11З, 
ал. 3, т. 1 от ЗДДС, съгласно който фактура 
може да не се издава за доставки, по които 
получателят е данъчно незадължено 
физическо лице. За доставките, за които 
издаването на фактура или протокол не е 
задължително, доставчикът - регистрирано 
по ЗДДС лице, съставя отчет за 
извършените продажби, който съдържа 
обобщена информация за тези доставки за 
съответния данъчен период (чл. 119 от 
ЗДДС). Отчетът за извършените продажби 
се съставя най-късно в последния ден на 
данъчния период.
Съгласно чл. 118 от ЗДДС както 
регистрираното, така и нерегистрираното по 
ЗДДС лице е длъжно да регистрира и отчита 
извършените от него доставки/продажби в 
търговски обект чрез издаване на фискална 
касова бележка от фискално устройство, 
независимо дали е поискан друг данъчен 
документ. Прилагането на този член, както 
и редът и начинът за издаване на фискални 
касови бележки се определят с Наредба № 

Съгласно чл. 26, ал. 2 от ЗДДС данъчната 
основа се определя на базата на всичко, 
което включва възнаграждението, получено 
от или дължимо на доставчика във връзка с 
доставката, от получателя или от друго 

която плащането е станало дължимо. 
Доколкото в ЗПП и в Наредбата за 
заплащане на правната помощ не е 
предвиден срок за заплащане на 
възнаграждението за осъществената 
правна помощ, следва да се приеме, че 
данъчното събитие възниква на датата на 
плащането.
Горното е валидно и в случай, че 
доставките са с поетапно изпълнение, за 
което не е предвидено приемане на всеки 
етап, т.е. в случай, че за две инстанции от 
процеса е предвидено да се изготви общ 
отчет, съответно да се извърши общо 
плащане, данъчното събитие ще възникне 
на датата на плащането.

Н-18 на министъра на финансите от 
13.12.2006 г. за регистриране и отчитане на 
продажбите в търговските обекти чрез 
фискални устройства (обн., ДВ, бр. 106/2006 
г., изм., бр. 7/2007 г. и бр. 79/2007 г.). В чл. 4 
от Наредба  № Н-18/2006 г. са посочени 
дейностите, за които лицето не е задължено 
да регистрира извършваните продажби в 
търговския обект чрез фискално устройство 
(ФУ). Съгласно чл. 4, т. 8 от Наредба 
№ Н-18/2006 г. не е задължено да регистрира 
извършваните от него продажби в търговски 
обект чрез ФУ лице, упражняващо "свободна 
професия" по смисъла на § 1, т. 29 от 
допълнителните разпоредби на Закона за 
данъците върху доходите на физическите 
лица (ЗДДФЛ).
На основание чл. 9, ал. 2 от ЗДДФЛ данъчно 
задължените лица, които не са длъжни да 
издават касова бележка от фискално 
устройство, издават документ за 
придобитите от тях доходи от стопанска 
дейност, съдържащ реквизитите по чл. 7, 
ал. 1 от ЗСч. Няма задължителна форма на 
първичния счетоводен документ в този 
случай. Достатъчно е да са налице 
посочените реквизити. Няма пречка да бъдат 
добавени и други реквизити по преценка на 
страните.
Следователно лицата, упражняващи 
свободна професия "адвокат", са длъжни за 
предоставените от тях услуги да издават 
фактура или друг документ, съдържащ 
реквизитите по чл. 7, ал. 1 от ЗСч. Като 
получател на услугата в отчетния документ 
следва да бъде посочено лицето клиент, на 
което се оказва правна помощ по Закона за 
правната помощ.

лице, определено в левове и стотинки, без 
данъка по този закон. В случая данъчната 
основа се определя на базата на всичко, 
дължимо или получено от адвоката от 
НБПП във връзка с доставката.

Как се определя 
данъчното събитие 
при предоставяне 
на правната услуга 
по Закона за 
правната помощ? 
Кога настъпва 
данъчното събитие 
в случаите, когато 
има авансови 
плащания по 
договора, без да е 
предвидено 
отчитане на етапа

Какъв първичен 
документ се издава 
от адвокат при 
предоставяне на 
правна услуга по 
Закона за правната 
помощ

Как се определя 
данъчната основа 
на адвокатското 
възнаграждение

В случаите, когато адвокатите получават възнаграждение за 
предоставяне на правна услуга на лица по Закона за правната 
помощ, същото се определя от НБПП, а не представлява 

сума, която се договаря между двете страни - доставчик и 
получател на услугата (клиент). Следователно в случая е 
приложима нормата на чл. 67, ал. 2 от ЗДДС, съгласно която, 

когато при договаряне на доставката не е изрично посочено, 
че данъкът се дължи отделно, се приема, че той е включен 
в договорената цена.



Следва ли да се начисляват осигурителни вноски за 
социално и здравно осигуряване върху средствата за 
социални разходи, предоставяни на наети по трудово 
правоотношение лица, в натура (храна, подаръци)

Отговор
Социално-битовото и културното обслужване на работниците и служителите (СБКО) е регламентирано в чл. 
292-чл. 300 от Кодекса на труда (КТ). В ал. 1 на чл. 293 е посочено, че начинът на използването на средствата за 
СБКО се определя с решение на общото събрание на работниците и служителите. Тези средства не може да се 
изземват и използват за други цели (ал. 2). Средствата за СБКО може да се изразходват от работодателите 
самостоятелно или съвместно с други органи и организации в направленията по чл. 294 от КТ. Социалните 
придобивки, които работодателите предоставят на работниците и служителите по реда на посочените 
разпоредби, може да се получават пряко от лицата в пари или в натура, както и косвено - за издръжка 
на столове, търговски обекти, бази за отдих и др.

За чия сметка са осигурителните вноски и трябва ли да 
се отразяват в декларация образец №1 "Данни за 
осигуреното лице"
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Внасяне на осигуровки при извършване 
на социални разходи в натура

Съгласно чл. 6, ал. 11 от Ко-
декса за социално осигурява-
не (КСО) върху средствата 
за социални разходи, давани 
постоянно или периодично 
пряко на лицата по чл. 4, ал. 
1 и 2 (в т.ч. работниците и 
служителите) в пари или в 
натура, се внасят осигурител-
ни вноски в размера за фонд 
“Пенсии”.

Съгласно чл. 2, ал. 2 от 
Наредбата за елементите на 
възнаграждението и за до-
ходите, върху които се пра-
вят осигурителни вноски  
(НЕВДПОВ), не се начисля-
ват и внасят осигурителни 
вноски, когато средствата, 
предоставени за сметка 
на социалните разходи, се 
изразходват за издръжка 
на столове (включително 
за поевтиняване храната 
в тях), на здравни и ле-
чебни заведения, детски 
заведения, почивни бази, 
поддържане на културни по-
требности на работниците 
и служителите, вноски за 
допълнително доброволно 
пенсионно осигуряване, до-
броволно здравно осигурява-
не и доброволно осигуряване 
за безработица и професио-
нална квалификация, както и 
върху еднократните помощи 
в пари или в натура, изпла-
тени на работниците и слу-
жителите за лекарства при 
продължително боледуване, 
за раждане, при смърт на 
член от семейството или при 
други случайно настъпили 
събития.

Осигурителни вноски не 
се изчисляват и внасят върху 
средствата, предоставени под 
формата на ваучери за храна 
на работници и служите-
ли, включително на лицата, 
работещи по договори за 
управление, при условията 
на чл. 209, ал. 1 от Закона 
за корпоративното подоход-
но облагане (чл. 2, ал. 3 от 
НЕВДПОВ). Осигурителни 
вноски не се изчисляват и 
внасят върху направените 
от работодателя разходи за 
застраховки, определени като 
задължителни с нормативен 
акт (чл. 2а от НЕВДПОВ).

Осигурителните вноски 
върху социалните разходи 
се внасят съобразно катего-

рията труд в размерите за 
фонд “Пенсии” и за допъл-
нително задължително пен-
сионно осигуряване (ДЗПО) 
в универсален или профе-
сионален пенсионен фонд  
(чл. 6, ал. 11 и чл. 157, 
ал. 6 от КСО). Разпре-
делението на осигури-
телните вноски за фонд 
“Пенсии” е определено 
в чл. 6, ал. 3, т. 8 и 9, а 
на вноската за ДЗПО - 
Универсален пенсионен 
фонд - в чл. 157, ал. 3 от 
КСО. Осигурителните 
вноски за ДЗПО - Про-
фесионален пенсионен 
фонд, са изцяло за сметка 
на осигурителя.

З д р а в -
ноосигурителни 
вноски върху социалните 
разходи се дължат на ос-
нование чл. 40, ал. 1, т. 1 от 
ЗЗО върху дохода, определен 
съгласно разпоредбите на 
Кодекса за социално осигу-
ряване. Здравните вноски се 
поделят между работодателя 
и осигурения в процентно 
съотношение, определено в 
същата разпоредба.

Сумите за социални разхо-
ди, върху които са внесени 
или дължими осигурителни 
вноски, не се включват при 
определяне на минималния 
месечен осигурителен до-
ход за съответната професия 
по основната икономическа 
дейност на осигурителя (чл. 
2, ал. 4 от НЕВДПОВ).

При изплащане на суми за 
сметка на социалните разходи 
на лицата по чл. 4, ал. 1 и ал. 2 
от КСО (в т.ч. работниците и 
служителите), върху които се 
дължат осигурителни внос-
ки, се подават данни съгласно 
Наредба № Н-8/29.12.2005 г. 
за съдържанието, сроковете, 
начина и реда за подаване и 
съхранение на данни от ра-
ботодателите, осигурителите 
за осигурените при тях лица, 
както и от самоосигурява-
щите се лица (декларации 
обр. 1 и 6).

Поради различните оси-
гурени социални рискове, 
за които се дължат осигури-
телни вноски за Държавно-
то обществено осигуряване 
върху брутните трудови въз-
награждения (осигурителни 
доходи) и върху социалните 
придобивки на работниците 
и служителите, в декларация 
образец № 1 е предвидено 
тези суми да се отразяват в 
отделни полета.

Към декларация образец 
№ 1 “Данни за осигурено-
то лице” - приложение № 1 
към чл. 2 от Наредба № Н-
8/29.12.2005 г., се попълват 
следните данни:

т. 19. Сума за социални раз-
ходи, върху която се дължат 
осигурителни вноски - по-
пълва се сумата за социални 
разходи, давани постоянно 
или периодично, пряко на 
лицата по чл. 4, ал. 1 и 2 от 
Кодекса за социално осигу-
ряване в пари или в натура, 
върху която се дължат осигу-
рителни вноски за социално 
и за здравно осигуряване.

т. 20. За фонд “Пенсии” 
върху сумата в т. 19 - попълва 
се процентът осигурител-
на вноска съгласно Кодекса 
за социално осигуряване за 
сметка на работодателя и/или 
за сметка на осигуреното ли-
це, когато е попълнена т. 19.

т. 22.1. Върху сумите в т. 19 
и 21 - попълва се процентът 
на здравноосигурителната 
вноска за сметка на рабо-
тодателя и/или за сметка на 
осигуреното лице съгласно 
ЗБ на НЗОК за съответната 
година, когато е попълнена 
т. 19 и/или т. 21.

т. 25. За професионален 
пенсионен фонд върху су-
мите в т. 19 и 21 - попълва 
се процентът на вноската за 
сметка на работодателя/мор-
ското лице съгласно Кодекса 
за социално осигуряване.

т. 26. За универсален пен-
сионен фонд върху сумите 
в т. 19 и 21 - попълва се 
процентът на вноската съ-
гласно Кодекса за социално 
осигуряване за сметка на 
работодателя и/или за сметка 
на осигуреното лице.

Материалите са подготвени от 
"Рконсулт" еооД

Консултантите са готови да отговарят  на 
читателски въпроси  на: radonov@gmail.com
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Банките компенсират по-
ниските лихви, които дават 
по кредитите, с по-високи 
такси, показва проучване на  
в. „Пари”. Само за един ме-
сец приходите от такси и ко-
мисиони, които са постъпили 
в трезорите, се увеличават с 
18.5%, показват данните на 
БНБ. Докато за юни финан-
совите институции са при-
брали 403.1 млн. лв., месец 
по-късно сумата се е увели-
чила до 477.6 млн. лв. Увели-
чение се наблюдава най-вече 
при таксите за откриване и 
закриване на сметка и коми-
сионите при теглене на пари 
от банкомат.

Оправдания  
и извинения
Лихвите падат, но има пови-
шение при годишния про-
цент на разходите (ГПР) 
по кредитите, става ясно от 
статистиката на национал-
ната банка. В края на юли 
ГПР по жилищните кредити 
в евро е 9.37%, а по левови-
те е 10.2%. Месец по-рано 
този показател беше съот-
ветно 9.35 и 9.95%. При 
потребителските заеми ГПР 
скача само с 0.01 процентен 
пункт и достига 14.24%.

Повишение има и при так-
сите за теглене на пари от 
банкомат. Част от банките 
ги увеличиха двойно, а ня-
кои банкомати вече удържат 
повече от лев при ползва-
не на ATM устройството с 
карта на друга финансова 
институция. Банкерите оба-
че се оправдават с инвести-
циите около изграждането 
на банкоматната система, 
която по думите им е много 
скъпа. Те смятат също, че 
въпреки по-високите такси 
банковите услуги в Бъл-
гария все още са евтини. 
Потребителите обаче са на 
друго мнение и масово оби-
калят да търсят банкомат 
на банката, в която държат 
парите си. Там таксите са 
значително по-ниски. 

Най-високата тарифа при 
теглене на пари от собст-
вен банкомат е 0.60 лв., а 
най-ниската 0.15 лв. При 
чуждите банкомати таксите 
варират между 0.52 лв. и 2 

лв. Според банкерите нива-
та са все още ниски в срав-
нение с Европа. Там обаче 
навсякъде има „Free cash” 
устройства, които са за кли-
енти на определената банка. 
Тук броят на банките, които 
не взимат такса за собствен 
банкомат, е минимален. 

Сметки
При закриване на сметка в 
част от банките вече не взи-
мат 3 лв., както преди годи-
на-две, а 10 лв. А справката 
за платени лихви започва от 
10 и в някои случаи надми-
нава 30 лв.

„През последните две го-
дини банките увеличиха 
основно таксите, свързани с 
поддържане на сметки и из-
вършване на разплащания”, 
коментираха от МКБ Юни-
онбанк. От банката обясни-
ха, че причината е, че през 
последните 5-6 години тези 
такси не са повишавани, а 
сега това действие е догон-
ване на общите процеси 
по увеличение на цените в 
страната през последните 
години. 

Лихвените движения
Увеличените такси за раз-
личните банкови услуги 
опитват да компенсират 
намаляването на лихвени-
те проценти по кредитите, 
които пазарът наложи като 
тенденция през последната 
година. Потребителските 
кредити, които са отпусна-
ти през юли, поевтиняват 
с 0.07 процентни пункта, 
а средната лихва по тях е 
12.6%. Жилищните креди-
ти, договорени в евро, също 
са с по-ниска лихва. Тя е 
8.43%, а месец по-рано е 
била 8.51%. Левовите биз-
нес кредити до 1 млн. лв. 
са с 0.56 процентни пункта 
по-ниска лихва, а евровите 
са с 0.23 процентни пункта 
по-ниска лихва. 

Без прогнози
Никой от банкерите не се 
наема да прогнозира нива, 
до които ще паднат лихвите, 
защото има много фактори, 
които оказват влияние за 
това. Въпреки че няма точна 

прогноза, има сигурност, 
че тенденцията за спад на 
лихвите е сигурна и ще про-
дължи.  „Очакванията ни са, 
че тенденцията към плавно 
понижение на лихвените 
проценти по срочните де-
позити ще продължи и през 
второто полугодие на 2010 
г. Основания за това дават 
високата ликвидност на бан-
ковата система и очакваната 
слаба кредитна активност, 
която е фактор за отслабване 
на търсенето на ресурси за 
финансиране на кредитната 
дейност”, пише в последния 
„Икономически преглед” 
на БНБ. Понижението на 
лихвите по депозити води 
след себе си и понижение 
на лихвите по кредити, а от 
централната банка посочват, 
че може да се очаква бавно 
понижение на лихвените 
проценти по кредитите.

Разминаване 
 в логиката
Според банкерите лихви-
те у нас са адекватни на 
бизнес средата и тенден-
цията е те да се понижават. 
Икономистите обаче са на 
абсолютно противополож-
на позиция. „Говори се за 
лихвен процент, но никой не 
говори за това колко струва 
отпускането на един кредит, 
защото не е само лихвата, а 
и обезпеченията, таксите и 
т.н.”, каза Божидар Данев, 
председател на Българска-
та стопанска камара (БСК). 
Според него лихвите падат 
твърде бавно, а причината е 
предпазливостта на банките, 
които стават все по-внима-
телни заради растящия дял 
на необслужваните заеми. 

Някъде там
Нивата на лихвите са една 
от най-чувствителните те-
ми за кредитополучателите, 
смятат и икономистите, и 
банкерите. Въпреки по-
ниските лихви по новоот-
пуснатите кредити, някои 
от кредитополучателите са 
много недоволни от обла-
гането на кредитите им. 
Според тях кредитите не 
са поевтинели, а са поскъп-
нали, а в някои от случаите 

Банките печелят повече  
от такси, а не от лихви
Само за един месец приходите 
на трезорите от такси и коми-
сиони са се увеличили с 18.5%

Societe Generale 
Експресбанк 
пуска нов кредит  

Кредитирането се раз-
движва с бавни стъпки и 
банките стават по-агре-
сивни с продуктите, които 
предлагат. Последният 
нов продукт е от Societe 
Generale Експресбанк. 
Банката предлага потреби-

телски кредит “Експресо”, 
който е с преференциал-
ни условия. От банката 
посочиха, че потребител-
ския кредит “Експресо” 
ще се предлага без такса 
за кандидатстване и упра-
вление, а за овърдрафт 
заедно с потребителски 
кредит - без такса за пър-
вата година. Част от про-
моционалните условия са 
и възможността за части-

чен гратисен период, както 
и отпускане на средствата 
без поръчител.  Максимал-
ната сума, която клиентите 
могат да изтеглят, е 30 хил. 
лв., от банката не поставят 
ограничение за целта, с 
която се теглят парите.  За 
кредита може да се канди-
датства във всички офиси 
на банката, а клиентите 
получават предварителен 
отговор за 15 минути. 

Промоция

БаНки и  
заСтРахОваНе

Реклама:
Деница зарева
 dzareva@pari.bg
tel. 4395-856

лихвата е вдигана непра-
вомерно. Банкерите обяс-
няват, че икономическата 
обстановка и рисковете при 
кредитирането са причи-
ната за нивата на лихвите, 
а повишението при някои 
е заради движението по 
EURIBOR или SOFIBOR. 

Докато кредитополучате-
лите се оплакват, банкери-

те обясняват правотата си, 
икономистите коментират 
разликата между лихвите 
и компенсацията с таксите, 
истината за това кой е прав 
и кой е крив остава някъде 
там... в хилядите обяснения. 
Ясно е само, че таксите 
се увеличават, доста често 
тихомълком, а клиентите 
разбират чак когато оти-

дат да наредят операция за 
превод или пък да изтеглят 
заплатата си от банкомата. 

Засега единственият на-
чин да се спестят пари от 
ползването на различни-
те банкови услуги е или 
ползването на пакети, или 
интернет банкиране, където 
комисионите са по-ниски. 

Радослава Димитрова

Редактор:
Радослава Димитрова
rdimitrova@pari.bg
tel. 4395-823
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Делът на „Каско” продължава      да се свива
Делът на застраховките 
„Каско” при формиране 
на премиите в общото за-
страховане продължи да се 
понижава и през първите 
шест месеца на тази година. 
Това показват изчисленията 
на в. „Пари” за приноса 
на най-продаваните поли-
ци за първото полугодие 
на последните три години. 
Сметките са на база офици-
алните статистически данни 
на Комисията за финансов 
надзор.

Причини
Към 30 юни тази година 
от „Каско” са реализирани 
36.6% от всички приходи 
в общото застраховане, а 
година по-рано делът на 
полицата беше 42.3%. Още 
по-сериозен беше приносът 
на най-продавания продукт 
през първите шест месеца 
на 2008 г., когато „Каско” 
носеше 45.6% от приходите 
в сегмента. 

Общите премии от авто-
мобилната полица са нама-
лели с 5.75% като абсолют-
на стойност и през първите 
шест месеца на 2010 г. са 
251.9 млн. лв. В края на 
юни 2009 г. приходите от 
„Каско” бяха 307 млн. лв., 
като се понижиха с 3.2% на 
годишна база. „Основната 
причина за понижението на 
премиите и дела на „Каско” 
е кризата, която сви продаж-
бата на нови автомобили с 
80%”, каза Пламен Ялъмов, 
изпълнителен директор на 
ЗАД „Алианц България”

Задължителната „Граж-
данска отговорност” обаче 
не спира да отчита повише-
ние на приходите и отново 
е основният двигател на 
общозастрахователния па-
зар. Делът на ГО в края на 
юни тази година достига 
34.15%, а към 30 юни 2009 
г. беше 27.4%. За първите 
шест месеца на 2008 г. при-
носът на задължителната 
застраховка към приходите 
в общото застраховане бе-
ше 23.2%. Общите премии 
от ГО в периода януари 
- юни 2010 г. са 235.1 млн. 
лв., което е ръст от 6.7% 
на годишна база. В края на 
юни 2009 г. премиите по по-
лицата бяха малко над 199 
млн. лв., като се повишиха 
с 4.3% спрямо полугодието 
на 2008 г.

„Повишението на събра-
ните премии при „Граждан-
ска отговорност” е заради 
задължителния характер на 
застраховката”, коментира 
Стоян Проданов, изпълни-
телен директор на „ЗД Бул 
Инс” АД. По думите му 
друга причина е ръстът на 
цените.

„Не задължителният ха-
рактер на ГО е причината за 
повечето събрани премии, 
а трагичните резултати”, 
твърди Румен Янчев, изпъл-
нителен директор на ЗАД 
„Булстрад Виена Иншурънс 
Груп”. По думите му ком-
паниите събират много по-
малко премии, отколкото са 
щетите по задължителната 

застраховка.

изгледи
Благодарение на повече-
то събрани премии от ГО 
автомобилното застрахо-
ване увеличава дела си до 
70.7% в края на юни та-
зи година. През първите 
шест месеца на 2009 г. от 
автомобилни полици се ре-
ализираха 69.8% от прихо-
дите, а през 2008 г. общият 
принос на „Каско” и ГО 
беше 68.7%. Непрекъсна-
тото увеличаване на дела 
на автомобилното застра-
ховане в общите премии 
се обяснява с настъпилата 
икономическа криза, ка-
тегорични са мениджъри-
те на застрахователните 
дружества. Прогнозата им 
е, че тенденцията ще се 
обърне, когато икономи-
ката се върне към растеж. 
„В момента всеки е свил 
разходите и се застрахова 
само най-необходимото”, 
каза Пламен Ялъмов. Спо-
ред Стоян Проданов спадът 
по другите полици започна 
след свиването на строи-
телството, промишленото 
производство и транспорта. 
„Скоро автомобилното за-
страховане няма да намали 
дела си”, е мнението на 
Румен Янчев.

кой какво продава
„Каско”, което все още е с 
най-голям дял в премиите 
в общото застраховане, е 
двигател за приходите на 
четири от петте най-голе-
ми общозастрахователни 
компании. ЗАД „Булстрад 
Виена Иншурънс Груп”, 
което е лидер в сегмента, 
реализира най-голяма част 
от приходите си благодаре-
ние на ГО. Делът на задъл-
жителната полица в порт-
фейла на дружеството към 
30 юни тази година е 37.5 
спрямо 26.6% година по-
рано. Според Румен Янчев 
двете автомобилни полици 
вече са с равен дял. „Леки-
ят превес на ГО в края на 
юни вероятно се дължи на 
продажбите през първите 
два месеца, когато цените 
ни са били по-ниски”, каза 
Янчев.

С най-много премии от 
„Каско” е „Бул Инс”, което 
е реализирало 41.7 млн. лв. 
от полицата. Делът на авто-
мобилната застраховка се 
понижава до 62.5%, а в края 
на юни миналата година 
беше 81.3%. „През първи-
те шест месеца на 2010 г. 
имаме с около 4% по-малко 
„Каско” полици”, обясни 
Стоян Проданов. По думите 
му отказът от подновява-
не се дължи на влошеното 
финансово състояние на 
фирми и домакинства. „Ка-
ско” е с основна тежест и в 
приходите на „ДЗИ - Общо 
застраховане” ЕАД, „ЗАД 
Армеец” АД и ЗАД „Али-
анц България”, като и при 
трите компании делът му 
през първите шест месеца 
намалява.

атанас христов

Автомобилните полици увеличават дела си в общите премии до 70.7%        заради ръста при задължителната 
„Гражданска отговорност”

Намаляването на 
„Каско” застраховката 
като относителен дял в 
портфейла ни се дължи 
на повечето продадени 
полици по други продук-
ти, основно „Гражданска 
отговорност”. 

През първите шест 
месеца на тази годи-
на имаме с около 4% 
по-малко полици по 
„Каско” спрямо същия 
период на миналата го-
дина. Процесът е съвсем 
нормален и се дължи на 
влошеното финансово 
състояние на домакин-
ствата, а и фирмите не 
са в добро състояние. 
Това води до отказ от 
подновяване на тези за-
страховки. Въпреки това 
за нас „Каско” продъл-
жава да е гръбнакът за 
приходите.

Има отказ от подновяване на полици 
заради влошено финансово състояние

Мнения

Спадът по 
неавтомобил-

ните застраховки 
започна след свива-
нето на строител-
ството, промишле-
ното производство 
и транспорта

стоян Проданов,  
изпълнителен директор  
на „ЗД Бул Инс” АД

Повишението на 
събраните премии при 
„Гражданска отговор-
ност”, от една страна, са 
заради задължителния 
характер на застрахов-
ката. Освен това почти 
всички компании пови-
шиха цените въпреки 
конкуренцията. 

Тенденцията е цените 
да вървят нагоре, защо-
то всички виждаме, че 
щетимостта се повиша-
ва. Вече няма откъде да 
дойдат допълнителни 
приходи, които да по-
крият този недостиг -  
приходите от другите 
продукти се свиват, а 
и от инвестициите не 
може да се генерира 
достатъчна печалба.

Делът на автомобил-
ното застраховане беше 

започнал да намалява, 
но с идване на кризата 
и на спада на икономи-
ката отново започна да 
се повишава. 

Спадът по другите 
полици започна след 
свиването на строител-
ството, промишленото 
производство и транс-
порта. Когато иконо-
миката започне да се 
възстановява, тогава ще 
видим и повишение на 
продажбите на застра-
ховки, различни от 
автомобилните. 

Строителството 
трудно ще се върне 
на предкризисните си 
нива, но експортно 
ориентираните компа-
нии трябва да започнат 
да генерират по-високи 
приходи.
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Делът на „Каско” продължава      да се свива
Автомобилните полици увеличават дела си в общите премии до 70.7%        заради ръста при задължителната 
„Гражданска отговорност”

Съотношението между 
„Каско” и „Гражданска 
отговорност” е почти из-
равнено и така трябва да 
бъде. Данните към края 
на юни показват малък 
превес за задължителна-
та застраховка, но това 
вероятно се дължи на 
продажбите през първите 
два месеца, когато цени-
те ни са били по-ниски 
от на други компании. 
През март, когато пови-
шихме премията, момен-
тално имаше 50% спад 
на продажбите на „Граж-
данска отговорност”.

Не задължителният 
характер на ГО, а 
трагичните резултати са 
причина за повечето съ-
брани премии. Събираме 
много по-малко премии, 
отколкото са щетите. За 
полугодието имаме около 
5 млн. лв. загуба, голяма 
част от която е заради 
ГО. Плащаме щети в 
България и в чужбина 
и е нормално от тази 
гледна точка премиите 
да се повишават. Това 
се говори вече 9 години, 

За ръст на личните 
застраховки трябва да 
има и стабилни доходи

Мнения

В момента се застрахова 
само най-необходимото
Основната причина 
за понижението на 
премиите и дела на 
„Каско” е кризата. Тя 
доведе до 80% спад в 
продажбите на нови 
автомобили през по-
следните две години, а 
именно от новите коли 
са най-високите пре-
мии при „Каско”. Дори 
и с подновяването на 
останалите полици 
всяка година премията 
по тях намалява заради 
амортизиране на авто-
мобила.

Повишението на 
премиите при „Граж-
данска отговорност” е 
заради задължителния 
характер и повишени-
ето на цените. Нашата 
цел е автомобилното 
и неавтомобилното 
застраховане да имат 

Пламен Ялъмов, 
изпълнителен директор  
на ЗАД „Алианц България”

равен дял в приходи-
те ни. Разбира се, че 
понякога се получава 
разминаване, като тази 
година, когато автомо-
билните полици са под 
50%.
 
Делът на автомобил-
ното застраховане ще 
започне да намалява, 
когато икономиката 
тръгне нагоре. Тогава 
повече фирми ще имат 
възможност да купуват 
полици за различни 
отговорности и да 
застраховат повече 
имущества. В момента 
всеки е свил разходите 
и се застрахова само 
най-необходимото. 
Когато има ръст на 
икономиката, и неавто-
мобилните полици ще 
започнат да генерират 
повече приходи.

румен Янчев, 
изпълнителен директор на ЗАД 
„Булстрад Виена Иншурънс Груп”

но няма кой да слуша. 
През последния месец 
имаме ръст на цената в 
пъти за тежкотоварни 
автомобили и автобуси. 
Ако за един камион до-
сега застраховката беше 
700-800 лв., сега е 3000 
лв. Щом покритието е 
европейско, и тарифите 
трябва да са европейски. 
Цената ще трябва да я 
плаща този, който ползва 
услугата.

Автомобилното 
застраховане няма да 
намали скоро дела си. 
Няма даденост да се 
надяваме на повишение 
при другите полици. 
Сега с инфраструктурни-
те проекти може и да се 
види известно съживява-
не, но там не говорим за 
десетки милиони, а за 5-
6 млн. лв. За да има ръст 
на личните застраховки, 
трябва да има и стабилни 
доходи. При сегашните 
заплати да се чудиш хляб 
ли да си купиш, или да 
си правиш застраховка. 
Полици се правят при 
осъзната необходимост.

Повишението 
на премиите 

при „Гражданска 
отговорност” е зара-
ди задължителния 
характер и повише-
нието на цените

Не задъл-
жителният 

характер на ГО, а 
трагичните резул-
тати са причина за 
повечето събрани 
премии
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Печеливш
Критерии  
за носителя  
на наградата
Няма точно определени 
критерии, по които се изби-
ра „Човек на годината”. Те 
са по-скоро алтернативни 
и кандидатът не е длъжен 
да отговаря на всички тях. 
По всеки критерий журито 
поставя оценка по десе-

тобална система. Журито 
подлага на оценяване по 
критериите три кандидату-
ри, които ще бъдат отсети 
измежду всички получени 
номинации. Печели кан-
дидатът, събрал най-много 
точки от журито. Реше-
нията за подбор на трите 
номинации и оценка на 
всяка една от тях по кри-
териите журито ще взема 
след обстойно мотивирано 
обсъждане.

Онлайн гласуване  
ще определи 
личността, която е 
допринесла  
най-много за 
защита на 
човешките права 
в България

Номинирани постъпки:

1 Да е прецедент  
в правозащитната сфера.

2Да има значителен градивен/обединяващ обществото 
потенциал.

3Да има значителен потенциал за предизвикване на 
обществено развитие/растеж.

4Да се отличава с доблест/сърцатост  
(професионална, гражданска).

5Да е новаторска/ 
оригинална/творческа.

Човек на годината за 2009 г. беше Теодора Захарие-
ва, учредител на Центъра за защита на правата в 
здравеопазването

▶

През последните години в България стана изключи-
телно популярно да се връчват най-различни годишни 
награди. Мъж, жена, мениджър, банка, бизнес личност, 
сграда, дом - понякога една и съща класация се прави 
от няколко различни организации. А в повечето случаи 
идеята се комерсиализира. 

Едно от редицата годишни отличия обаче има мал-
ко по-благороден замисъл. Организира се за трета 
поредна година и номинациите за нея нямат ограни-
чение. Призът „Човек на годината” се организира от 
Българския хелзинкски комитет (БХК) и основната 
цел е да се отличи личността, която с дейността си е 
допринесла изключително за защитата на човешките 
права. Най-важният критерий е дали дейността на 
номинираните е била в полза на български граждани 
или лица, пребиваващи в България.

За всички
За разлика от всички други награди, които присъст-
ват в културно-обществения живот на България, при 
„Човек на годината” номинации може да се правят от 
всекиго. И за всекиго. Важното е номиниращият да 
даде обосновка за своя избор. Друг важен момент при 
наградите на комитета е, че освен хора номинации са 
допустими и за организации. Ето защо единственото 
ограничение е, че посочените трябва да са български 
граждани или организации, регистрирани в Бълга-
рия. Номинациите се правят на сайта на „Човек на 
годината”. Естествено не всички предложения се одо-
бряват. Понякога сред номинациите има хора, чиито 
постъпки не са в духа на изискванията за наградата, 

казват организаторите. Затова се налага журито да 
прави преглед за допустимост на отличените. „За 
целта правим проверки на всяко от посочените лица -  
виждаме с какво се е занимавал човекът и дали ця-
лостната му дейност отговаря на нашите изисквания 
за обществено значим принос”, каза за в. „Пари” 
заместник-председателят на БХК и председател на 
журито Маргарита Илиева. Иначе ограничение за броя 
на номинациите няма - миналата година допуснатите 
до финала бяха 22.

 
онлайн гласуване
Освен голямата награда „Човек на годината” има и 
две по-малки. Те отново са за хора или организации с 
обществен принос. Има и награда на публиката, която 
се определя чрез гласуване в сайта на наградите. 

За същинската награда „Човек на годината” отговор-
ност има изцяло журито. „Избираме не чрез гласуване, 
а по-скоро говорим, докато не се убедим взаимно, че 
конкретен човек най-много заслужава отличието”, 
твърди Маргарита Илиева. Тази година онлайн гла-
суването на публиката е от 1 ноември до 6 декември. 
Изборът на хората, както и на журито, за голямата 
награда ще е ясен на 10 декември, когато е Междуна-
родният ден за правата на човека. 

Макар да се организира едва за трети път, към награ-
дата „Човек на годината” има голям интерес. „Още в 
първия ден, в който сайтът беше отворен, вече имаше 
10 номинации”, казва Илиева. Миналата година гласу-
валите в сайта са били над 15 хил. С над 3 хил. гласа 
от тях наградата на публиката отива при организация, 

която подкрепя кампании за лечение на деца. Човек на 
годината пък стана Теодора Захариева - жената, която 
създаде Центъра за защита на правата в здравеопазва-
нето. Втори награди пък са получили Донка Панайото-
ва за защита на правото за равен достъп до образование 
на ромските деца и... група във „Фейсбук”. Целта на 
„Гласуване без граници” в социалната мрежа беше да 
защити избирателните права на човека. 

от социални мрежи и блогове -  
до обществото   
Социални мрежи и блогове - това е едно от основните 
места, на които наградите на Българския хелзинкски 
комитет добиват популярност. Младата и активна част 
от населението се информира за отличието „Човек на 
годината” именно оттам, казват организаторите. Иначе 
имат подкрепата и на медийни партньори, които се 
надяват да станат и повече. 

Сред номинираните до момента за тазгодишните 
награди е Младежка организация „ЛГБТ действие” за 
активното й участие в кампании с цел изобличаване на 
българска общинска наредба, потъпкваща човешките 
права на хората с хомо- и бисексуална ориентация. 
За отличия ще се борят още „София прайд 2010”, 
адвокат Валерия Иларева, която е координатор на 
Правната клиника за бежанци и имигранти, както и 
д-р Владимир Атанасов от Спешното отделение на 
МБАЛ „Царица Йоанна”. Той беше уволнен заради 
свое изказване, че в здравното министерство работят 
„само олигофрени”.
 елина Пулчева
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